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Wszyscy byli studentami Uniwersytetu Poznañ-
skiego i najzdolniejszymi uczniami prof. Zdzi-
s³awa Krygowskiego. Pomnik autorstwa Gra¿y-

ny i Mariusza Kozakiewiczów, specjalizuj¹cych siê w
dzie³ach upamiêtniaj¹cych uczonych, jest – jak zgodnie
wszyscy twierdz¹ – jednym z naj³adniejszych i najbardziej
eleganckich pomników Poznania, œwietnie usytuowa-
nym, bo wpó³ drogi miêdzy miejscem, gdzie studiowali
kryptolodzy (CK Zamek), a miejscem, gdzie rozpoczêli
sw¹ pracê (obecnie stoi tam Collegium Historicum). 

Do czasów Enigmy ³amanie szyfrów by³o czymœ w ro-
dzaju rozwi¹zywania rebusów – wymaga³o tylko inteli-
gencji, intuicji i znajomoœci jêzyka, ale to nie wystarcza³o
do szyfrów maszynowych Enigmy, wobec których alian-
ci czuli siê bezradni. Trzej kryptolodzy poznañscy zapo-
cz¹tkowali epokê metod matematycznych w ³amaniu
szyfrów i, jak stwierdzi³ Churchill, skrócili czas trwania

wojny o kilka lat. Ich geniusz po wojnie nie zosta³ wyko-
rzystany. Jerzy Ró¿ycki zgin¹³ w katastrofie morskiej w
1942 r. w wieku 36 lat, p³yn¹c z oœrodka kryptologiczne-
go w Algierii do Francji. Zygalski zosta³ nauczycielem
matematyki w Wielkiej Brytanii i ogromnie têskni³ za Pol-
sk¹, co wyra¿a³ w listach do rodziny w Poznaniu. W
wiêkszoœci rodzina te listy zniszczy³a. Marian Rejewski
by³ urzêdnikiem w Bydgoszczy (podobno œwietnie typo-
wa³ totolotka) i do¿y³ ujawnienia zas³ug poznañskich
kryptologów. W Bydgoszczy stoi jego pomnik. Siedzi z
notesem na kolanach, otwartym tak, jakby to by³ laptop
– sprzê¿one maszyny do rozszyfrowywania, wykonane
wed³ug prac poznañskich kryptologów, by³y wszak pre-
kursorami komputerów.

UAM jako pierwszy uczci³ zas³ugi kryptologów – bo-
daj czy nie najwybitniejszych poznaniaków – wmurowu-
j¹c tablicê pami¹tkow¹ w hallu Collegium Minus. MAJ
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Dla nich Enigma nie by³a tajemnic¹
Od 10 listopada br., z inicjatywy Poznañskiego Towarzystwa Przyjació³ Nauk, 
stoi wreszcie w Poznaniu pomnik, upamiêtniaj¹cy trzech najs³ynniejszych polskich 
kryptologów: Mariana Rejewskiego, Jerzego Ró¿yckiego i Henryka Zygalskiego. 
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4 - 5, 22 } wydarzenia
• • Kalendarium
• • Z ró¿nych stron
• • UAM w kosmosie
• • GISday

6 } jubileusze
• • 40 lat pracy 

naukowo-dydaktycznej na UAM 
• • 10-lecie ochrony œrodowiska 

7 } pielgrzymi
• • Na szlaku œwiêtego Jakuba 

8-10 } archeologia
• • £ekneñskie skarby 
• • Sensacje naukowe, 

radoœæ i niedosyt

10-11 } dyskusje
• • Z tarcz¹ czy na tarczy? 
• • XXI Letnia Szko³a M³odych 

Pedagogów
• • Seminarium w Ci¹¿eniu 

12 } miêdzy nami
• • A student czeka...

14-15 } w kadrze
• • Uniwersyteckie 
• • Studio Filmowe

16-17 } ksi¹¿ka
• • Co nowego w Bibliotece 

Uniwersyteckiej?
• • Pomagaj¹, informuj¹, 

szkol¹ 

18 } kultura
• • Verba Sacra i lektury 

Jana Paw³a II

19 } kultura
• • Aula koncertowa

20-21 } na sportowo
• • Nowi – starzy mistrzowie
• • Dziewczyna na medal!
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• • Kolêda dla nieobecnych
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Muzycznie

Koncert jubileuszowy z okazji 15-lecia Chóru Kameralnego UAM
pod dyrekcj¹ prof. Krzysztofa Szydzisza odbyl siê 16 listopada 
w auli UAM. W programie znalaz³y siê m.in. muzyka filmowa
Krzesimira Dêbskiego oraz „Music History 101” Ward'a Swingle'a.

Wielka Gala S³owa Verba Sacra – Herbert
odby³a siê 19 listopada w Auli UAM.
Wystapili: Teresa Budzisz - Krzy¿anowska,
Tadeusz Malak i Zbigniew Zapasiewicz
(na zdjêciu). 
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•• Zwyczajne posiedzenie Senatu
Akademickiego odby³o siê 29 paŸ-
dziernika w Ma³ej Auli Collegium
Minus. W programie znalaz³y siê
m.in. informacja o pracach Rady
G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego
przygotowana przez prof. dr. hab. Je-
rzego Lisa, wniosek przyznania Me-
dalu za Zas³ugi dla UAM prof. Rolan-
dowi Wittmannowi z EUV. Ponadto
Senat przeg³osowa³ zgodê na zmianê
w strukturze organizacyjnej na WNS
w Instytucie Nauk Politycznych i
Dziennikarstwa, gdzie utworzony zo-
stanie Zak³ad Studiów Strategicznych
oraz wyrazi³ opiniê w sprawie nada-
nia imion salom dydaktycznym Col-
legium Maius (Sali 220 – prof. Roma-
na Pollaka, Sali III/I – prof. W³odzi-
mierza Dworzaczka, sali 219 – prof.
Zygmunta Szweykowskiego i Sali J.
Paczoskiego – prof. W³adys³awa Ku-
raszkiewicza. 

•• Koncert jubileuszowy z okazji
15–lecia Chóru Kameralnego UAM
pod dyrekcj¹ prof. Krzysztofa Szydzi-
sza odby³ siê 16 listopada w Auli
UAM. Koncert poprowadzili Edyta
Kwiatkowska i Krzesimir Dêbski. W
pierwszej czêœci programu mo¿na
by³o us³yszeæ m.in. utwory Jeremie-
go Przybory i Jerzego Wasowskiego
oraz „Ward Swingle – Music History
101”, w drugiej – muzykê filmow¹
Krzesimira Dêbskiego. 

•• VERBA SACRA Miêdzynarodo-
wy Festiwal Sztuki S³owa 2007
odbywa³ siê w dniach od 4 do 26 li-
stopada. Tegorocznej siódmej ju¿ edy-
cji szczególny charakter nada³y Gala
Europejska, nowa formu³a konkursu
dla aktorów, zwrot w kierunku litera-
tury wspó³czesnej (Z. Herbert, G. Her-
ling–Grudziñski, G. Greene) oraz
obecnoœæ goœci honorowych Festiwa-
lu – Katarzyny Herbert, Marty Herling
i Ryszarda Krynickiego. W ramach fe-
stiwalowych prezentacji znalaz³y siê:

Gala Europejska – Dialogi Mesjañ-
skie, która odby³a siê 4 listopada. W
Gali udzia³ wziêli Olek Mincer, Hali-
na Winiarska, Jerzy Kiszkis, Jan Pe-
szek oraz Mariusz Sabiniewicz – w
nagraniu archiwalnym. Wyk³ad
wprowadzaj¹cy pt. „Biblijny Mesja-

nizm” wyg³osi³ ks. prof. dr hab. Hen-
ryk Witczyk (KUL).

Miêdzynarodowy konkurs dla ak-
torów na interpretacjê tekstu biblijne-
go i klasycznego ”Noc Verba Sacra”,
który odby³ siê 12 listopada w Tea-
trze Nowym. 

Wielka Gala S³owa – Herbert –
odby³a siê 19 listopada o godz. 19.00
w Auli UAM. W programie udzia³
wziêli Teresa Budzisz–Krzy¿anow-
ska, Tadeusz Malak, Zbigniew Zapa-
siewicz. W trakcie Gali mo¿na by³o
us³yszeæ nagrania archiwalne z
udzia³em Zbigniewa Herberta. Autor-
k¹ komentarza jest prof. dr hab. Mar-
ta Wyka (UJ). Wœród Goœci Honoro-
wych znaleŸli siê Katarzyna Herbert,
Ryszard Krynicki.

Gala Specjalna – Herling–Gru-
dziñski odbêdzie siê 23 listopada o
godz. 19.00 w Ma³ej Auli UAM. W
Gali udzia³ wezm¹: Joanna Szczep-
kowska, Mariusz Benoit, Krzysztof
Majchrzak. Autorem oprawy mu-
zycznej bêdzie kwartet Pezzoforte.
Komentarz wyg³osi prof. dr hab.
W³odzimierz Bolecki (IBL PAN). Na
Gali swoj¹ obecnoœæ zapowiedzia³a
córka pisarza, Marta Herling.

Festiwal zakoñczy Wielka Klasyka
– Graham Greene „Moc i Chwa³a”,
która odbêdzie siê 26 listopada o
godz. 19.00 w Auli UAM. Tego wie-
czoru wyst¹pi Olgierd £ukaszewicz.
Oprawê muzyczn¹ specjalnie na tê
okazjê przygotowa³ Jacek Sykulski.
Komentarz wyg³osz¹: prof. dr hab.
Bo¿ena Chrz¹stowska (UAM) oraz
ks. prof. dr hab. Henryk Seweryniak
(UKSW). 

Organizatorem Miêdzynarodowe-
go Festiwalu Sztuki S³owa jest Fun-
dacja UAM wraz z Uniwersytetem
im. A. Mickiewicza.

•• W ramach zawodów p³ywackich
organizowanych przez AZS i Stu-
dium Wychowania Fizycznego na
p³ywalni UAM (ul. Stra¿ewicza 21)
odby³y siê:

24 listopada w godz. od 11.00 do
14.00 – Wielkopolskie Mistrzostwa
Akademickie oraz odbêd¹ siê:

1 grudnia w godz. od 11.00 do
15.00 – Zawody o Puchar Rektora
UAM. 

•• Wieczór wspomnieñ o prof.
Ludwiku Zabrockim z okazji jego
100. rocznicy urodzin i 30. rocznicy
œmierci odbêdzie siê 24 listopada.
Organizatorem jest Instytut Lingwi-
styki UAM. Profesor Zabrocki by³
wybitnym uczonym, organizatorem
nauki i spo³ecznikiem. Spoœród wie-
lu osi¹gniêæ Profesora wymieniæ
mo¿na zainicjowanie nowych i wa¿-
nych dla nauki polskiej dziedzin na-
ukowych, takich jak: germanistyka,
indoeuropeistyka, jêzykoznawstwo
ogólne i porównawcze (konfronta-
tywne), niderlandystyka, skandyna-
wistyka i jêzykoznawstwo stosowa-
ne, a w jego ramach glottodydaktyka
(dydaktyka i metodyka nauczania jê-
zyków obcych). 

•• W ramach organizowanych cy-
klicznie odczytów Polskiego Towa-
rzystwa Geograficznego referat pt.
„IV Miêdzynarodowy Rok Polarny
2007–2008 a sprawa polska” przed-
stawi dr Grzegorz Rachlewicz. Od-
czyt odbêdzie siê 11 grudnia o
godz. 18.00 w sali nr 3 Collegium
Geographicum na Morasku (ul.
Dziêgielowa 27).

Wyk³ad pt. „W œwiecie manipu-
lacji, reklamy i pods³uchów, czyli
jak komunikuj¹ siê ptaki”, który
wyg³osi prof. dr hab. Tomasz Osie-
juk odbêdzie siê 12 grudnia o godz.
10.45 w Collegium Phisicum (ul.
Umultowska 85).

W abstrakcie do wyk³adu mo-
¿emy przeczytaæ: „Badanie œpiewu
ptaków nie jest jedynie zajêciem
dla >> romantycznego naukowca<< ,
który z braku ciekawszych tema-
tów wybra³ sobie na obiekt badañ
marginalne i nieistotne choæ piêk-
ne zjawisko biologiczne. Œpiew
ptaków jest jednym z najciekaw-
szych rodzajów zachowania,
którego poznanie umo¿liwia nam
lepsze zrozumienie mechanizmów
ewolucji, w tym szczególnie ewo-
lucji cz³owieka. Dlaczego?” – zain-
teresowanych odpowiedzi¹ zapra-
szamy do udzia³u w prezentacji.
Wyk³ad odbywa siê w ramach Wy-
k³adów Otwartych na Wydziale Fi-
zyki. 

Kalendarium
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InQbuj¹ ju¿ od roku

Choæ zaledwie 12 miesiêcy temu na terenie Poznañ-
skiego Parku Naukowo–Technologicznego powsta³

Inkubator Technologiczny, dziêki wsparciu Uniwersytetu
i entuzjazmowi jego – w du¿ej czêœci – m³odych pracow-
ników, bilans jego dzia³alnoœci prezentuje siê imponuj¹-
co. W InQbatorze swe siedziby znalaz³o niemal 40 firm,
z czego a¿ 27 to nowo utworzone podmioty, w tym dzia-
³aj¹ce w sektorze nowych technologii. Zajê³y one ponad
90% powierzchni biurowej, jednak nowoczesna siedziba
nie jest jedyn¹ korzyœci¹, jak¹ zyskuj¹ przedsiêbiorcy. Po-
nadto mog¹ liczyæ na pomoc przy rozpoczêciu dzia³alno-
œci gospodarczej, korzystaj¹ z bezp³atnych konsultacji z
prawnikami i specjalistami z zakresu marketingu oraz
uczestnicz¹ w szkoleniach. Dodatkow¹ korzyœci¹ jest
bezp³atna promocja inkubowanych przedsiêbiorstw, miê-
dzy innymi podczas odbywaj¹cych siê co miesi¹c 
networkingowych œniadañ biznesowych czy Poznañ-
skich Dni Przedsiêbiorczoœci Akademickiej. Dziêki efek-
towi synergii przedsiêbiorcy i InQbator wzajemnie inspi-
ruj¹ siê przy kolejnych dzia³aniach u³atwiaj¹cych start
m³odym biznesmenom. 

Najnowszym pomys³em jest utworzenie przez zespó³
Inkubatora Technologicznego pod adresem www.wirtual-
ny–inqbator.pl portalu e–learningowego. Jego realizacja
sta³a siê mo¿liwa dziêki pozyskaniu œrodków w ramach
przedsiêwziêcia Ministra Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego
„Wsparcie innowacyjnej przedsiêbiorczoœci akademickiej”. 

Projekt obejmuje cykl wirtualnych szkoleñ przezna-
czonych dla osób planuj¹cych prowadzenie firmy oraz
maj¹cych ju¿ doœwiadczenie w tym zakresie. W ofercie
„Wirtualnego InQbatora” znaleŸæ mo¿na osiem szkoleñ
obejmuj¹cych nastêpuj¹c¹ tematykê: sk¹d wzi¹æ pomys³
na biznes, aspekty prawne prowadzenia dzia³alnoœci go-
spodarczej, finansowanie dzia³alnoœci gospodarczej, mar-
keting, biznesplan, warsztaty ksiêgowo–podatkowe, ko-
munikacja i negocjacje w biznesie oraz innowacje w
przedsiêbiorstwie. Wojciech Przygocki z InQbatora doda-
je, ¿e wkrótce dostêpne bêd¹ szkolenia z zakresu zarz¹-
dzania projektami oraz ochrony w³asnoœci intelektualnej.
Wiêcej informacji znaleŸæ mo¿na pod adresem: www.in-
qbator.pl Marcin Piechocki

Jêzyk w sieci 

Projekt ”Euro Languages Net Plus” zosta³ zainicjowany
przez du¿¹ grupê instytucji w Europie w celu promowa-

nia jêzykowej ró¿norodnoœci i oferowania zbli¿enia siecio-
wego i rozpowszechniania rzadziej u¿ywanych jêzyków.

Projekt opiera siê na osi¹gniêciach poprzedniego –
European Languages Net i obejmie ponad 23 jêzyki, do-
daj¹c czeski, holenderski, duñski, szwedzki, norweski, ir-
landzki, grecki, maltañski, islandzki, turecki i hiszpañski
do ju¿ istniej¹cych stron internetowych promuj¹cych 
12 jêzyków – niemiecki, bu³garski, estoñski, fiñski, wê-
gierski, w³oski, ³otewski, litewski, polski, portugalski, ru-
muñski, s³owacki na stronie internetowej projektu Euro-
pean Languages Net (http://www.euro–languages.net).

Zaproponowane metody to – przeprowadzanie ba-
dañ, analiz i zbieranie informacji na temat ju¿ istniej¹cych
najlepszych praktyk i materia³ów do nauki w³asnej do
mniej u¿ywanych jêzyków europejskich (szko³y i centra
jêzykowe, uniwersytety, oœrodki uczenia siê na odle-
g³oœæ, wydawcy itp.), zorganizowanie strony internetowej
EURO LANGUAGES NET a tak¿e stworzenie sieciowego
forum jêzykowego do wymiany informacji. na

Darowane mapy

Wmarcu br. kierownictwo zbiorów kartograficznych
Pañstwowej Biblioteki w Berlinie (Kartenabteilung

der Staatsbibliothek zu Berlin) przekaza³o Wydzia³owi 
Nauk Geograficznych i Geologicznych UAM czarno–bia³e
kserokopie oko³o 180 arkuszy mapy topograficznej 
w skali 1:25000 z obszaru Wielkopolski (sign. N–729).
Obejmuj¹ one obszar zawarty pomiêdzy Noteci¹, Obr¹,
Wart¹ i Wis³¹. Przekazane kserokopie map stanowi¹ czêœæ
mapy operacyjnej Prus, tzw. Urmesstischblatty, wykonywa-
nej w latach 1820–1876 wed³ug instrukcji von Müfflinga.

Od paŸdziernika br. kserokopie opisanych map znaj-
dowaæ siê bêd¹ w Wydzia³owym Archiwum Kartograficz-
nym. Prof. dr hab. Alfred Kaniecki

Polska – Rosja 
s¹siedztwo i wspólna 

historia

WAuli Collegium Europaeum Gnesnense odby³a
siê 2 listopada 2007 r. miêdzynarodowa dyskusja

panelowa: „Polska i Rosja – s¹siedztwo i wspólna hi-
storia?”. Dyskusjê poprowadzi³ Dyrektor Naukowy
CEG, prof. dr hab. Aleksander Wojciech Miko³ajczak.
Wziêli w niej udzia³ ze strony rosyjskiej: Wladislaw Cy-
pin, Archimandryta, Pierwszy Zastêpca Przewodnicz¹-
cego Rosyjskiej Cerkwi Prawos³awnej, profesor Mo-
skiewskiego Prawos³awnego Seminarium Duchowne-
go oraz Dmitrij Maslow, profesor nauk historycznych z
Uniwersytetu Sergijew Posad. 

Stronê polsk¹ w dyskusji reprezentowali: prof. dr hab.
Marzanna Kuczyñska, filolog s³owiañski, znawca prawo-
s³awia oraz dr Marek KaŸmierczak, filozof i literaturo-
znawca. T³umaczem dyskusji by³ prof. dr hab. Wo³odymir
Wasy³enko.

Wœród znamienitych goœci znaleŸli siê przedstawiciele
w³adz miasta Gniezna, przedstawiciele Sejmu RP, pos³o-
wie Pawe³ Arndt oraz Tadeusz Tomaszewski, liczni repre-
zentanci gnieŸnieñskiego œrodowiska akademickiego,
studenci i m³odzie¿.

Dyskusja ta by³a niezwykle wa¿nym krokiem ku bu-
dowaniu wzajemnego zaufania i podstaw dialogu miê-
dzy narodami, które tak wiele w przesz³oœci ³¹czy³o, jak
i dzieli³o. Na szczególne znaczenie wspólnych korzeni
duchowych i cywilizacyjnych narodu polskiego i rosyj-
skiego wskazywa³ Archimandryta Wladislaw Cypin. Pro-
fesor Dmitrij Maslow wiele uwagi poœwiêci³ wspólnym
celom, jakie mia³y w latach 80. ubieg³ego wieku ówcze-
sna Polska Rzeczpospolita Ludowa i ZSRR. Pomimo burz-
liwych przemian spo³ecznych i politycznych, jakie siê ju¿
wówczas dokonywa³y, a których konsekwencj¹ by³y rok
1989, upadek re¿imu, rozpad Bloku Wschodniego i nie-
podleg³oœæ narodów s³owiañskich. 

Znacz¹cym wydarzeniem tego dnia by³o przekazanie
profesorowi Aleksandrowi Wojciechowi Miko³ajczakowi
przez mera Sergijew Posad Siergieja Piersjanowa ikony
Œwiêtego Sergiusza z Radone¿a, za³o¿yciela £awry Œwiê-
tej Trójcy.

Prezydent Gniezna Jacek Kowalski wrêczy³ równie¿
stypendium Ekaterinie Gekovej, studentce z Sergijew Po-
sad, która jako pierwsza studentka z Rosji podjê³a studia
w Collegium Europacum Gnesnense na kierunku euro-
pejska komunikacja spo³eczna. w

Z ró¿nych stron
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•• Dlaczego S³ubice s¹ szczególnie Panu Profesoro-
wi bliskie?

– To s¹ dawne odleg³e czasy, po raz pierwszy przyje-
cha³em do S³ubic jako harcerz ZHP na obóz. Mam tu do
teraz grono przyjació³ harcerzy, obecnie oko³o 60. osób
(szeœædziesiêciolatków). Po studiach odbywa³em te¿ w
S³ubicach s³u¿bê wojskow¹. 

•• Kierunek studiów ochrona œrodowiska to jedyny
kierunek przyrodniczy w Collegium Polonicum? 

– To kierunek interdyscyplinarny, miêdzywydzia³owy,
podlegaj¹cy bezpoœrednio rektorowi Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza. Jest to pierwszy kierunek akredyto-
wany w Collegium Polonicum przez Pañstwow¹ Komisjê
Akredytacyjn¹. Studia na ochronie œrodowiska s¹ zwi¹za-
ne z Europejskim Uniwersytetem Viadrina we Frankfur-
cie nad Odr¹. 

•• Ilu absolwentów ochrony œrodowiska opuœci³o
uczelniê w S³ubicach? 

– W ci¹gu 10 lat ukoñczy³o I stopieñ kszta³cenia 394.
licencjatów ochrony œrodowiska, z tego 338. magistrów
ukoñczy³o II stopieñ kszta³cenia w Poznaniu. Z tej grupy
12 osób odbywa obecnie III stopieñ kszta³cenia (studia
doktoranckie) w Poznaniu i we Wroc³awiu. Dwie osoby
ukoñczy³y doktoraty: dr Andrzej Pukacz, obecnie adiunkt
na kierunku ochrona œrodowiska w Collegium Poloni-
cum oraz dr Magdalena Musia³. S¹ to mieszkañcy S³ubic. 

•• Ochrona œrodowiska w Collegium Polonicum to
kierunek studiów równie¿ dla obcokrajowców? 

– Dotychczas studiowa³o i studiuje 10 osób z Ukrainy,
jedna osoba z Bia³orusi, jedna osoba z Niemiec. 

•• Czy kszta³cenie odbywa siê tylko po polsku? 
– Na III roku studiów I stopnia 30% zajêæ odbywa siê

w jêzyku angielskim i niemieckim. Dyplom ukoñczenia
licencjatu wydawany jest w jêzyku polskim, angielskim i
niemieckim. 

•• Czy nastêpuje ewaluacja programu studiów
ochrona œrodowiska w czasie? 

– To jest konieczne, by nad¹¿yæ za zmianami w go-
spodarce i sprostaæ zapotrzebowaniu na specjalistów na
rynku pracy. 

•• Jakie s¹ losy absolwentów ochrony œrodowiska z
Collegium Polonicum? 

– Oko³o 80. absolwentów pracuje w jednostkach zgo-
dnie z wykszta³ceniem w S³ubicach i na Ziemi Lubuskiej,
oko³o 230. osób pracuje w krajach Unii Europejskiej w jê-
zyku angielskim a 80 osób w krajach, gdzie obowi¹zuje
jêzyk niemiecki. 

•• Czy studenci ochrony œrodowiska to absolwenci
liceów z Ziemi Lubuskiej? 

– Wed³ug naszej statystyki 85% studentów ochrony
œrodowiska to mieszkañcy S³ubic i Ziemi Lubuskiej. 

•• Jak przedstawia siê rozwój naukowy sta³ej kadry
ochrony œrodowiska Collegium Polonicum? 

– Dorobek naukowy jest bogaty, oko³o 80 publikacji,
z czego 50 z Listy Filadelfijskiej, 3 wydania monograficz-
ne. Dotychczas 9 grantów Ministerstwa Nauki i Szkolnic-
twa Wy¿szego (Komitet Badañ Naukowych) to efekt fi-
nansowania badañ w zakresie ochrony œrodowiska w
Collegium Polonicum. Obecnie na ukoñczeniu jest jedna
praca habilitacyjna. Ochrona œrodowiska w Collegium
Polonicum organizowa³a z powodzeniem miêdzynarodo-
we konferencje naukowe oraz krajowe, np. XIII Ogólno-
polsk¹ Konferencjê Metodyczn¹ „Ochrona œrodowiska na
uniwersyteckich studiach przyrodniczych” S³ubice 2005.
Tutaj w Collegium. Polonicum odby³o siê szereg posie-
dzeñ Polskiej Akademii Nauki, Komitetu Chemii Anali-
tycznej oraz Chemii Fizycznej i Warsztatów Geologicz-
nych oraz Hydrobiologicznych razem z Europejskim Uni-
wersytetem Viadrina i Uniwersytetem Zielonogórskim. 

•• Perspektywy rozwoju kierunku ochrona œrodowi-
ska w Collegium Polonicum? 

– Rozwój naukowo–dydaktyczny kadry, nowe wypo-
sa¿enie aparaturowe laboratoriów analitycznych, rozwój
programu studiów koñcz¹cy siê II stopniem kszta³cenia,
uruchomienie specjalizacji i studiów podyplomowych. 

•• Jest Pan Profesor Honorowym Obywatelem S³u-
bic, obchodzi Pan 40. rocznicê pracy naukowo–dy-
daktycznej i 10–lecie studiów ochrony œrodowiska 
w Collegium Polonicum, dlatego ”¯ycie Uniwersy-
teckie” ¿yczy dalszych owocnych sukcesów. 

40 lat pracy naukowo–dydaktycznej na UAM 
10–lecie ochrony œrodowiska 

Przy granicy
Rozmowa z prof. dr. hab. Jerzym Siepakiem, pe³nomocnikiem rektora 
ds. kierunku studiów ochrona œrodowiska w Collegium Polonicum Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza
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Wed³ug Ÿróde³ historycznych œw. Jakub Starszy,
brat œwiêtego Jana Ewangelisty w latach 
33–43 n.e. przyby³ do Hiszpanii, aby prowadziæ

prace misyjne. Oko³o roku 44 wróci³ do Ziemi Œwiêtej,
gdzie zgin¹³ œmierci¹ mêczeñsk¹. Œwiadkowie tych wyda-
rzeñ ukryli cia³o Jakuba „na koñcu ziemi” (finis terrae), na
najdalej na zachód wysuniêtym punkcie Kontynentu w
pobli¿u powsta³ego póŸniej hiszpañskiego Santiago de
Compostela. Dopiero po oœmiu wiekach odkryto prawdê
o miejscu pochówku Aposto³a. Wed³ug legend z tamtego
okresu przyczyni³ siê do tego pustelnik, który dziêki ob-
jawieniu odnalaz³ szcz¹tki œwiêtego na „polu gwiazd”.
St¹d wywodzi siê etymologia nazwy osady, w której
póŸniej zbudowano sanktuarium: Santiago de Composte-
la (Œwiêty Jakub to po hiszpañsku Santiago, a pole gwiazd
po ³acinie to campus stellae). Tak zacz¹³ siê kult osoby
œw. Jakuba, który trwa od czasów œredniowiecza do dziœ.

W roku 1982 Jan Pawe³ II podczas swojej pielgrzym-
ki do Santiago de Compostela powiedzia³: „Ja, Jan Pawe³,
syn polskiego narodu, który zawsze uwa¿a³ siê za naród
europejski, syn narodu s³owiañskiego wœród Latynów 
i ³aciñskiego poœród S³owian, z Santiago kierujê do cie-
bie, stara Europo, wo³anie pe³ne mi³oœci: OdnajdŸ siebie
sam¹! B¹dŸ sob¹! Odkryj swoje pocz¹tki. Tchnij ¿ycie 
w swoje korzenie”. 

W odpowiedzi na „Akt Europejski” papie¿a cztery la-
ta póŸniej Rada Europy uzna³a Drogê œw. Jakuba za naj-
wa¿niejszy szlak kulturowy kontynentu. Ta œrednio-
wieczna p¹tnicza tradycja prze¿ywa dziœ swój renesans,
o czym œwiadczyæ mo¿e chocia¿by popularnoœæ „Piel-
grzyma” Paulo Coelho, ksi¹¿ki, która w ostatnich latach
cieszy siê nies³abn¹cym zainteresowaniem. W wielu re-
gionach Europy odtwarzane s¹ odcinki szlaku sprzed
wieków. W Wielkopolsce patronat naukowy nad rekon-
strukcj¹ szlaków œw. Jakuba objê³o Kolegium Europejskie
UAM w GnieŸnie. Wybór gnieŸnieñskiej uczelni nie jest
przypadkowy. Miasto œw. Wojciecha le¿y na Szlaku Pia-
stowskim, Jakubowym i Romañskim.

Karolina Kuœnierek, koordynator projektu z ramienia
CEG opowiedzia³a nam o dzia³aniach zwi¹zanych ze
szlakiem œw. Jakuba w Polsce. 

25 paŸdziernika na zaproszenie Uniwersytetu Euro-
pejskiego Viadrina we Frankfurcie nad Odr¹ grupa stu-
dentów z Kolegium Europejskiego w GnieŸnie uczestni-
czy³a w konferencji i warsztatach „Szlak zaczyna siê u
progu Twojego domu. Drogi œw. Jakuba po wschodniej
i zachodniej stronie Odry”. Opiekunami grupy z Gnie-
zna by³y mgr Karolina Kuœnierek oraz mgr Ilona Ko-
z³owska. W niemieckim Fürstenwalde spotkali siê przed-
stawiciele œwiata kultury, nauki, Koœcio³ów oraz bran¿y
turystycznej, aby wspólnie omówiæ projekt rekonstrukcji
poszczególnych dróg z Gniezna i Szczecina w kierunku
Berlina i Lipska. Wspó³praca miedzy uniwersytetami ma
zaowocowaæ wymian¹ studentów, odtwarzaniem prze-
biegu œredniowiecznych dróg, utrzymaniem szlaku i je-
go promocj¹. 

10 listopada br. w Janicach ko³o Jeleniej Góry odby³o
siê ogólnopolskie spotkane pielgrzymów do Santiago de
Compostela i osób zajmuj¹cych siê odtwarzaniem drogi
œw. Jakuba w naszym kraju. W spotkaniu uczestniczy³y
mgr Karolina Kuœnierek oraz studentki: Monika Karpiuk,
Eliza Banaszkiewicz a tak¿e stypendystka z Humania na
Ukrainie. By³o to pierwsze spotkanie, w którym udzia³
wziêli przedstawiciele prawie wszystkich odcinków dro-
gi œw. Jakuba w Polsce. Na spotkaniu próbowano wypra-
cowaæ wspóln¹ politykê dotycz¹c¹ zasad unifikacji zna-
kowania szlaków oraz zaplanowano stworzenie ogólno-
polskiej organizacji œw. Jakuba. Spotkanie zaowocowa³o
deklaracj¹, która jest odpowiedzi¹ na apel Jan Paw³a II
zawarty w „Akcie Europejskim”. 

Idea budowania szlaku œw. Jakuba w Polsce nie tylko
w wymiarze materialnym, ale tak¿e duchowym cieszy siê
rosn¹cym zainteresowaniem. Ludziom dzia³aj¹cym na tej
p³aszczyŸnie zale¿y na w³¹czeniu w prace jak najwiêkszej
liczby studentów, m³odych ludzi, którzy z pasj¹ zaczn¹
odkrywaæ œredniowieczne tajemnice, odczucia i wyzna-
nia p¹tników. Odnawianie tej tradycji wi¹¿e siê tak¿e z
promocj¹ regionu i rozwojem lokalnym. Wszelkie bie¿¹-
ce informacje dotycz¹ce obecnego stanu dróg Jakubo-
wych w Polsce dostêpne s¹ na stronie internetowej:
http://www.camino.net.pl.

Marta Dzionek, Magdalena Zió³ek

Na szlaku 
œwiêtego Jakuba 
W Wielkopolsce patronat naukowy nad rekonstrukcj¹ tego szlaku objê³o 
Kolegium Europejskie UAM w GnieŸnie.
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By³o to dawno, dawno temu, kiedy jeszcze ca³¹
Wielkopolskê pokrywa³y nieprzebyte puszcze i
moczary. Z dalekich stron a¿ znad Renu przybyli

zakonnicy cystersami zwani i osiedlili siê w £eknie. W
nied³ugim czasie na wzgórzu nad jeziorem stan¹³ muro-
wany klasztor, zaœ brzegi w¹skiego w tym miejscu jezio-
ra po³¹czyli (…) drewnianym mostem dla skrócenia dro-
gi do Tarnowa. Okoliczni panowie opiekowali siê kla-
sztorem, obdarzyli go w³oœciami, tote¿ klasztor w nied³u-
gim czasie powiêkszy³ siê bardzo i wzbogaci³”.

Tymi s³owy rozpoczyna siê jedna z licznych legend, w
której starano siê przekazaæ pamiêæ o istniej¹cym od
1153 roku w £eknie ko³o W¹growca klasztorze cystersów
pw. œw. Piotra i NMP. Zabudowania klasztorne istnia³y w
tym miejscu do koñca XIV wieku. Od lat ok.
1392–1396 moc¹ postanowienia opata Tyl-
mana zaczêto przenosiæ opactwo z £ek-
na do W¹growca. Od tego czasu kwit-
n¹cy przez kilka wieków klasztor
traci³ swoje pierwotne znaczenie,
schodz¹c najpierw do roli grangii
(folwarku), a potem na jego miej-
scu utworzono cmentarz nale¿¹cy
do parafii w pw. œw. Miko³aja w
Tarnowie Pa³uckim. Ju¿ w XVII
wieku by³o to miejsce opuszczo-
ne, a z biegiem czasu zamienione
w pole uprawne. Istniej¹ce zaœ tam
pierwotnie obiekty sakralne stopnio-
wo „deponowa³y siê w Archiwum Zie-
mi” i to do tego stopnia, ¿e pamiêæ o lo-
kacji dawnego klasztoru „szarych mnichów”
(tak wœród miejscowego spo³eczeñstwa jak i w hi-
storiografii) prawie ca³kowicie siê zatar³a. Jedynie funk-
cjonuj¹ca wœród miejscowego spo³eczeñstwa nazwa Kla-
sztorek ”wskazywa³a” miejsce, gdzie ów s³ynny ongiœ kla-
sztor istnia³. Tak by³o do lat osiemdziesi¹tych XX wieku,
kiedy po wstêpnych przygotowaniach, w tym archeolo-
gicznych badaniach sonda¿owych z lat 1975–1976, lustra-
cji terenu, wykonaniu planów warstwicowych i powo³a-
niu ekspedycji archeologicznej w dniu 15 lipca 1982 ro-
ku na miejsce lokacji dawnego klasztoru przyby³a pierw-
sza grupa archeologów z Instytutu Historii UAM w Po-
znaniu, która podjê³a tam ratownicze badania wykopali-
skowe. Prace w tym miejscu by³y pocz¹tkowo planowa-
ne tylko na 5 lat. Ju¿ jednak po pierwszym sezonie oka-
za³o siê, ¿e Ziemia £ekneñska skrywa znacznie wiêcej ta-
jemnic ni¿ siê pocz¹tkowo wydawa³o. Wszystko to spo-
wodowa³o, ¿e dziêki ¿yczliwoœci Wojewódzkiego Kon-
serwatora Zabytków, wówczas w Pile, dziœ w Poznaniu,
w³adz Uniwersytetu i Instytutu Historii UAM oraz sponso-
rów ratownicze prace wykopaliskowe szybko przyjê³y
charakter badañ stacjonarnych, w ramach których prowa-
dzono je przez dwadzieœcia szeœæ lat (1982 –2007).  

To, co dziœ wiemy o historii mikroregionu, zwanego
potocznie Ziemi¹ £ekneñsk¹, która do obiegu naukowe-
go trafi³a pod nazw¹ £ekneñski Kompleks Osadniczy, by-
³o mo¿liwe tylko dziêki wytê¿onej pracy naukowców
pracuj¹cych w ramach interdyscyplinarnego Zespo³u do
Badañ £ekneñskiego Kompleksu Osadniczego, dzia³aj¹-

cego pod nazw¹ Ekspedycja Archeologiczna „£ekno” w
Instytucie Historii Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza
w Poznaniu. Pracami tymi od pocz¹tku kierowa³ prof. dr
hab. Andrzej M. Wyrwa. Brali w nich udzia³ pracownicy
Instytutu Historii, naukowcy z Instytutu Antropologii
UAM oraz innych zak³adów naszego Uniwersytetu, a tak-
¿e z Muzeum Archeologicznego w Poznaniu, UMK w To-
runiu i innych oœrodków naukowych w kraju. Badaniami
objêto ca³y mikroregion, tj. obszar skupiony wokó³ Jezio-
ra £ekneñskiego, uzyskuj¹c bardzo wiele znacz¹cych in-
formacji na temat przemian osadniczo–kulturowych od
prahistorii do czasów historycznych, przede wszystkim
od ok. VII w. do czasów wspó³czesnych. 

Trudno w tak krótkim opracowaniu wymieniæ choæby
tylko najwa¿niejsze rezultaty dokonanych od-

kryæ i ich znaczenie dla naszych dziejów i
kultury polskiej. Ujmuj¹c je w bardzo

syntetyczny sposób mo¿emy powie-
dzieæ, ¿e po bardzo bogatym osa-
dnictwie w czasach prahistorycz-
nych, poczynaj¹c od schy³kowego
paleolitu przez neolit, epokê br¹-
zu i ¿elaza. Szczyt œwietnoœci £ek-
na przypada na czasy od wcze-
snego œredniowiecza do czasów
nowo¿ytnych. Od wczesnego œre-
dniowiecza obserwujemy tu pra-

wie nieprzerwany ci¹g osadniczy,
szczególnie na stanowisku £3 – Kla-

sztorek. Jego pocz¹tki datuje siê ju¿ od
ok. trzeciej æwierci VII wieku n.e., kiedy

to na zachodnim brzegu Jeziora £ekneñskie-
go pobudowano pierwszy gród, który po ró¿nych

naprawach, renowacjach i adaptacjach do aktualnych po-
trzeb funkcjonowa³ a¿ do ok. po³. XII w. 

W wyniku kompleksowych badañ elementów kon-
strukcyjnych wa³ów grodu uda³o siê ustaliæ, ¿e najprawdo-
podobniej pocz¹tki najstarszej fazy funkcjonowania ³ek-
neñskiego grodu, którego chronologia oparta jest na dato-
waniu artefaktami archeologicznymi i wynikami analiz 14C
AMS (próbki belek konstrukcyjnych niektórych czêœci
wa³u), mo¿na datowaæ na ok. trzeci¹ æwieræ VII wieku,
(tj. z prawdopodobieñstwem: 640AD(68.2%)660AD;
615AD(95.4%)670AD. Analizy 14C przeprowadzi³ prof. dr
hab. Tomasz Goslar. Wczeœniej przypuszczaliœmy, ¿e w
tym okresie by³a tu tylko osada otwarta. W wyniku doty-
kowych ustaleñ archeologicznych i powy¿szej datacji nie
ma obecnie w¹tpliwoœci, ¿e by³ to gród. Bardzo znacz¹-
cym odkryciem zwi¹zanym z t¹ faz¹ by³o ods³oniêcie jam
po pionowych palach wbitych w koronê wa³u a zacho-
wanych w jego czêœci pó³nocno–wschodniej (relikty pa-
lisady). Ich chronologia pokrywa siê z datacj¹ niektórych
drewnianych elementów z pó³nocnej czêœci wa³u. Z bar-
dzo wielkim prawdopodobieñstwem mo¿na wiêc stwier-
dziæ, co jest nie lada sensacj¹ naukow¹, ¿e w przypadku
£ekna mamy do czynienia z najstarszym znanym obecnie
obiektem grodowym na ziemiach polskich. Niezale¿nie
wiêc od istniej¹cych w nauce teorii, mo¿na go wi¹zaæ z
pocz¹tkami osadnictwa s³owiañskiego na naszym zie-
miach. Nale¿y te¿ zauwa¿yæ, co sugerowali wspó³pracu-

£ekneñskie skarby 
Sensacje naukowe, radoœæ i niedosyt

Z bardzo wielkim 
prawdopodobieñstwem 
mo¿na wiêc stwierdziæ, 
co jest nie lada sensacj¹ 
naukow¹, ¿e w przypadku
£ekna mamy do czynienia 
z najstarszym znanym 

obecnie obiektem grodowym
na ziemiach polskich
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j¹cy z Ekspedycj¹ badacze (M. Moeglich), ¿e z tym oœrod-
kiem grodowym móg³ byæ zwi¹zany domniemany oœro-
dek kultowy usytuowany na wzgórzu w Rgielsku (ok. 2
km na po³udniowy–wschód od grodu), które mog³o byæ
zwi¹zane z kultem s³owiañskiego boga „Rg³a” opiekuj¹-
cego siê zbo¿ami i rolnictwem. Kwestia ta wymaga je-
szcze pog³êbionych studiów, ale wydaje siê bardzo intry-
guj¹ca. W koñcu VIII wieku gród ten by³ najprawdopo-
dobniej reperowany lub rekonstruowano niektóre czêœci
jego wa³ów. Œwiadczy o tym m.in. rozbudowa wa³ów (w
tym budowa drugiego p³aszcza kamiennego) datowa-
nych archeologicznie, metod¹ 14C i dendrochronologicz-
nie. Bez wiêkszych zmian urbanistycznych w tym uk³a-
dzie gród ten funkcjonowa³ a¿ do X wieku. W pierwszym
æwieræwieczu X wieku uleg³ spaleniu. Potem ok. po³owy
X wieku zosta³ poddany kolejnym pracom budowla-
no–adaptacyjnym, w wyniku których przystosowano go
do nowych zadañ kszta³tuj¹cego siê pañstwa pierwszych
Piastów. Do pierwszej po³owy XII wieku stanowi³ on je-
den z wa¿niejszych oœrodków grodowych w systemie
obronnym wokó³ centrum gnieŸnieñskiego, maj¹cego
os³aniaæ gród w GnieŸnie przed najazdem z zewn¹trz i
kontrolowaæ wiod¹ce w jego kierunku szlaki komunika-
cyjne, przede wszystkim z Pomorza. Szczegó³owe prace
nad przedstawionymi wy¿ej wynikami, szczególnie nad
jego najwczeœniejsz¹ faz¹, ze wzglêdu na to, ¿e s¹ one je-
szcze „gor¹ce”, bêd¹ wnikliwie analizowane. Przez d³ugi
czas zastanawialiœmy siê te¿, czy by³ to obiekt „wolno
stoj¹cy”, czy by³o z nim zwi¹zane jakieœ inne umocnie-
nie. Ze wzglêdu na brak zgody w³aœciciela gruntów nie
mo¿na by³o prowadziæ badañ na obszarach otaczaj¹cych
gród. Wszechstronna lustracja topografii terenu i map to-
pograficznych z koñca XIX wieku jednoznacznie wydaj¹
siê jednak sugerowaæ, ¿e od zachodu przylega³o do nie-
go, prawdopodobnie w okresie pañstwowym, obwa³o-
wane podgrodzie. Obecnie w wyniku wieloletnich dzia-
³añ agrotechnicznych uk³ad ten jest ju¿ s³abo czytelny.
Pewnym jest, ¿e obiekty te – gród i podgrodzie – by³y
po³o¿one na dosyæ rozleg³ej „wyspie” o powierzchni ok.
4 ha. Pod koniec X lub zaraz na pocz¹tku XI w. na gro-
dzie piastowskim wzniesiono romañsk¹ rotundê (ok.
995–1003?), która pe³ni³a rolê kaplicy grodowej przezna-
czonej do u¿ytku komesa grodowego, jego rodziny oraz
elity w³adzy zamieszkuj¹cej warowniê ³ekneñsk¹. Obiekt

ten nale¿y do najstarszych murowanych koœcio³ów na
ziemiach polskich. Pod koniec czwartej dekady XII wie-
ku gród w £eknie utraci³ funkcjê oœrodka w³adzy lokal-
nej i przeszed³ na w³asnoœæ rodu Pa³uków. 

Wa¿nym wydarzeniem w dziejach £ekna by³a funda-
cja klasztoru cysterskiego, lokowanego w miejscu daw-
nego oœrodka grodowego. „Szarych mnichów” sprowa-
dzi³ tutaj z Altenbergu pod Koloni¹ Zbylut z rodu Pa³u-
ków, który na mocy dokumentu wystawionego w 1153
roku przekaza³ im m.in. gród ³ekneñski. Do dzisiejszego
dnia po tym obiekcie zachowa³y siê tylko nadw¹tlone
czasem, ukryte pod ziemi¹ relikty, ale dziêki wieloletnim
badaniom uda³o siê zrekonstruowaæ ca³y plan przyziemia
poszczególnych obiektów sakralnych oraz du¿¹ czêœæ za-
budowy klasztornej, a jednoczeœnie dowieœæ, ¿e by³ on
najstarszym klasztorem cysterskim na ziemiach polskich. 

Przedmiotem badañ Ekspedycji by³o te¿ wiele innych
stanowisk, które zarejestrowano w tym mikroregionie.
Przeprowadzono m.in. badania sonda¿owe na wschod-
nim brzegu Jeziora £ekieñskiego, gdzie od ok. X w. funk-
cjonowa³a osada, która póŸniej w wieku XII nabra³a
wiêkszej rangi, co przyczyni³o siê nastêpnie do tego, ¿e
w XIV wieku zosta³a miastem, które w 1444 roku otrzy-
ma³o prawo magdeburskie. Od oko³o po³owy XIII wieku
funkcjonowa³ tutaj koœció³ parafialny pw. œw. Piotra i
Paw³a. W tym samym stuleciu, na po³udniowy–zachód
od wsi wzniesiono gródek stra¿niczy, który pe³ni³ funk-
cjê kontroln¹ nad przebiegaj¹cym w pobli¿u szlakiem
handlowym. 

Z dzisiejsz¹ wsi¹ £ekno integralnie zwi¹zana by³a te¿
osada podmiejska zwana w Ÿród³ach pisanych „Prawo
Polskie”. Za³o¿ono j¹ na wschód od ówczesnego miasta.
Od 1444 roku funkcjonowa³ na jej terenie drewniany ko-
œció³ek pw. œw. Krzy¿a, ufundowany przez arcybiskupa
gnieŸnieñskiego Wincentego Kota. Równie¿ i ten obiekt
by³ bardzo szczegó³owo badany archeologiczne przez
naukowców z Ekspedycji „£ekno”. 

Niezale¿nie od nieprzerwanych badañ na Klasztorku
(stan. £3) bardzo kompleksowe badania przeprowadzo-
no te¿ na stan. T22 w Tarnowie Pa³uckim, gdzie znajdu-
je siê drewniany koœció³ pw. œw. Miko³aja, który od
swych pocz¹tków by³ integralnie zwi¹zany z klasztorem
cystersów. W wyniku kompleksowych badañ archeolo-
giczno–architektonicznych i specjalistycznych przepro-Z
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Po 26 latach badania archeologiczne w £eknie zakoñczone. 
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Chodzi³o tu o tarczê antyrakietow¹. O ni¹ i o wiele
innych rzeczy pyta³o ponad 200 studentów, z
którymi w Instytucie Nauk Politycznych i Dzienni-

karstwa spotkali siê Peter Brookes – pracownik naukowy
Heritage Foundation, by³y zastêpca asystenta sekretarza
Departamentu Obrony i Kenneth Hillas – charge d'affairs
ambasady USA w Polsce. Tematem dyskusji by³a oczywi-
œcie tarcza antyrakietowa, której instalacje maj¹ zostaæ
rozmieszczone na terytorium Polski i Czech. Jak siê oka-
za³o, przyszli politolodzy s¹ bardziej wymagaj¹cymi part-
nerami w dyskusji ni¿ wielu rodzimych polityków. Stu-
dentów interesowa³o miêdzy innymi, jak do amerykañ-
skich zobowi¹zañ o zakazie proliferacji broni ma siê bu-
dowa systemu tarczy antyrakietowej w Polsce i Cze-
chach. Inni pytali wprost, czy nasz kraj stanie siê celem
ataków terrorystycznych, kiedy na jego terytorium zosta-
nie zainstalowana amerykañska infrastruktura. Wa¿nym
punktem dyskusji by³a Rosja i jej rola w procesie nego-
cjacji, który poprzedzi ostateczn¹ decyzjê w tej sprawie. 

Goœcie wyjaœniali, ¿e w planach jest rozmieszczenie w
Polsce dziesiêciu rakiet, co w porównaniu z bazami w
Wielkiej Brytanii i na Alasce nie jest du¿¹ liczb¹. Jeœli rz¹d
zgodzi siê na amerykañsk¹ propozycjê, to zainstalowana
zostanie bardzo wa¿na instalacja militarna stanowi¹ca za-
bezpieczenie zarówno dla Stanów Zjednoczonych, jak i
dla Europy. Tym samym nasz kraj stanie siê wa¿nym ele-
mentem systemu bezpieczeñstwa. 

Dr Wojciech Nowiak z INPiD, który zaprosi³ amery-
kañskich specjalistów do dyskusji ze studentami UAM,
podkreœla, ¿e œciœlejsze zwi¹zki z USA mog¹ wzmocniæ
pozycjê Polski w Sojuszu Pó³nocnoatlantyckim, ale istnie-
je równie¿ realna groŸba pogorszenia relacji z Rosj¹, cze-
go pierwsze oznaki – jak siê wydaje – ju¿ s¹ widoczne.
Reakcj¹ mo¿e byæ rozmieszczenie g³owic nuklearnych w
Obwodzie Kaliningradzkim lub na Bia³orusi. Nale¿y jed-
nak z ca³¹ moc¹ podkreœlaæ, ¿e planowane instalacje w
Polsce i Czechach nie s¹ wymierzone przeciwko Rosji, a
stwarzanie atmosfery zagro¿enia wykorzystywane jest ja-
ko element politycznej retoryki. Dlatego te¿ nale¿y ocze-
kiwaæ intensywnej kampanii informacyjnej, której ele-
mentem by³o spotkanie w Instytucie Nauk Politycznych i
Dziennikarstwa. Peter Brookes i Kenneth Hillas wezm¹
udzia³ w wielu debatach, podczas których wyjaœni¹ Pola-
kom sens, korzyœci i ewentualne zagro¿enia wynikaj¹ce
z rozmieszczenia silosów z rakietami. – Spo³eczeñstwo
nie jest œwiadome – dodaje dr Nowiak, ¿e interwencja ze
strony systemu antyrakietowego nie bêdzie mia³a skut-
ków ubocznych, np. opadów radioaktywnych czy ska¿e-
nia terenu, bowiem g³owice przechwytuj¹ce bêd¹ wyko-
rzystywaæ energiê kinetyczn¹. Zreszt¹ system, który zo-
sta³ zainicjowany przez Ronalda Reagana, poch³on¹³ ju¿
tyle pieniêdzy, ¿e pomimo ostatnich problemów, z jaki-
mi spotyka siê w Kongresie, najprawdopodobniej osta-
tecznie zostanie zrealizowany. 

Marcin Piechocki 
wspó³praca Adam Barabasz

wadzonych przez Ekspedycjê „£ekno” stwierdzono, ¿e
pierwszy koœció³ powsta³ tu ok. po³. XIII wieku. W 1370
r. Tarnowo otrzyma³o prawa miejskie, a kilka lat póŸniej
na miejscu starego koœcio³a pobudowano nowy pod tym
samym wezwaniem, który istnieje do dziœ. Jest to najstar-
szy zachowany w podstawowej bryle koœció³ drewniany
na ziemiach polskich. Drewno u¿yte do jego budowy
œciêto na prze³omie jesieni i zimy 1373/1374 roku. W
pierwszej tercji XVII wieku koœció³ poddano remontowi
i ca³e jego wnêtrze ozdobiono przepiêkn¹ polichromi¹.
Ze wzglêdu na sw¹ chronologiê oraz wartoœci artystycz-
ne jest to najcenniejszy sakralny obiekt drewniany na zie-
miach polskich. 

Staraniem Wielkopolskiego Wojewódzkiego Konser-
watora Zabytków i Ekspedycji „£ekno” ca³y obszar £ek-
neñskiego Kompleksu Osadniczego z jego najwa¿niej-
szymi, badanymi przez Ekspedycjê obiektami zosta³ wpi-
sany od rejestru zabytków. 

Na pocz¹tku sierpnia 2007 roku badania nad £ekneñ-
skim Kompleksem Osadniczym w wyniku ró¿nych decy-
zji, zwi¹zanych przede wszystkim z brakiem œrodków fi-
nansowych na dalsze ich prowadzenie, zosta³y zakoñ-
czone. Wtedy jednak jakby na otarcie ³ez archeologów i
os³odzenie trudu ich wieloletniej pracy dosz³o do bardzo
spektakularnego odkrycia. Po wczeœniejszych kweren-
dach archiwalnych, w porozumieniu z WWKZ w Pozna-
niu i KOBiDZ w Warszawie kierownictwo Ekspedycji po-
stanowi³o poszukaæ miejsca zdeponowania znalezionego
tu w XIX wieku srebrnego skarbu. Skarb ten w wyniku
ró¿nych zawieruch dziejowych zagin¹³ i znany by³ tylko
z krótkich opisów. Nie znaleziono go w zbiorach pol-
skich i niemieckich. Nieznane by³o te¿ bli¿sze miejsce je-
go lokalizacji. St¹d te¿ postanowiono zaj¹æ siê t¹ kwesti¹.
Przybli¿one miejsce zdeponowania skarbu by³o znane
kierownictwu Ekspedycji ju¿ w latach dziewiêædziesi¹-
tych XX wieku. Utrzymywano to jednak w g³êbokiej ta-
jemnicy m.in. ze wzglêdu na „rabusiów”. Wspomniane
wy¿ej decyzje o zakoñczeniu badañ przyczyni³y siê bez-
poœrednio do dzia³añ zmierzaj¹cych do zabezpieczenia
tego miejsca przed penetracj¹ przez ewentualnych przy-
godnych zbieraczy i ³owców skarbów – a tak zaczê³o siê
ju¿ dziaæ. Badania terenowe wykonano w okresie od po-
³owy sierpnia do paŸdziernika. Pod kierunkiem pisz¹ce-
go te s³owa prowadzili je pañstwo Maria i Krzysztof Pia-
seccy. Ju¿ w pierwszym dniu badañ ziemia zaczê³a odda-
waæ to, co przed wiekami zosta³o w niej ukryte. Wielo-
krotna, w ró¿nych warunkach agrotechnicznych, pene-
tracja tego miejsca pozwoli³a na bardzo szczegó³owe
wskazanie obszaru pierwotnego zdeponowania skarbu i
pozyskania ponad dwieœcie procent wiêcej elementów
ni¿ zawiera³ skarb odkryty w wieku XIX. Sk³adaj¹ siê na
niego srebrne monety (ca³e i siekañce) niemieckie, cze-
skie, skandynawskie, dirhemy arabskie i ró¿ne niewielkie
ozdoby srebrne, a tak¿e srebrne placki, srebrne druty i
co ciekawe ró¿nej wagi i wielkoœci odwa¿niki ”monetar-
ne”. Na jednym z odwa¿ników zauwa¿ono œlady tkaniny.
Ca³y zespó³ wstêpnie datuje siê na X w. i pocz¹tek XI
wieku. Jest on obecnie na etapie inwentaryzacji i opraco-
wania naukowego. 

Trudno w tak krótkich rozwa¿aniach przedstawiæ
wszystko co przez dwadzieœcia szeœæ lat badañ zosta³o
odkryte i ustalone na temat dziejów £ekneñskiego Kom-
pleksu Osadniczego i jego znaczenia dla dziejów pol-
skich. Wed³ug tego co dziœ wiemy na temat £ekna,
stwierdziæ nale¿y, ¿e oprócz dwóch czy trzech stanowisk
tego typu innego takiego nie ma na ziemiach polskich.
Miejmy nadziejê, ¿e ju¿ wkrótce znajd¹ siê œrodki i za-
padn¹ decyzje odnoœnie rozpoczêcia drugiego etapu ba-
dañ i tak jak dotychczas £ekno bêdzie mog³o stanowiæ
znacz¹c¹ naukow¹ wizytówkê naszego Uniwersytetu i
Instytutu Historii. Andrzej M. Wyrwa

DYSKUSJE 
Z tarcz¹ czy na tarczy? 
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Wdniach 24 – 29 IX 2007 w Domu Pracy Twórczej
UAM w Ci¹¿eniu ko³o Poznania odby³a siê ko-
lejna ju¿ XXI Letnia Szko³a M³odych Pedago-

gów. Szko³ê tradycyjnie organizowa³ Komitet Nauk Peda-
gogicznych PAN, a naukowe kierownictwo (po raz czter-
nasty) pe³ni³a wiceprzewodnicz¹ca Komitetu, prof. zw.
dr hab. Maria Dudzikowa.

W tym roku wspó³organizatorem i gospodarzem
Szko³y by³ Wydzia³ Studiów Edukacyjnych UAM, na cze-
le z dziekanem, prof. dr. hab. Wies³awem Ambrozikiem.
Zespó³ organizacyjny w sk³adzie: dr Karina Knasiec-
ka–Falbierska, mgr Sylwia Jaskulska, mgr Mateusz Marci-
niak oraz przygotowuj¹cy plakaty mgr Mateusz Leszko-
wicz koordynowa³a sekretarz naukowy Szko³y, dr Rena-
ta Wawrzyniak–Beszterda. W zajêciach Szko³y uczestni-
czy³o oko³o 40. m³odych pedagogów (doktorów i magi-
strów) z oœrodków naukowych takich miast jak: Bia³y-
stok, Bydgoszcz, Cieszyn, Katowice, Kielce, Lublin, £ódŸ,
Opole, Poznañ (najliczniej), Racibórz, Rzeszów, Szczecin,
Warszawa, Zielona Góra.

Warto przypomnieæ, ¿e podstawowym celem LSMP
jest wspieranie i stymulowanie rozwoju naukowego
m³odych pedagogów: tworzenie okazji do pog³êbiania
wiedzy, doskonalenia warsztatu badawczego i prezen-
tacji osi¹gniêæ naukowych. Wa¿ne jest równie¿ ucze-
nie siê wspólne i wespó³ z innymi. Daje to mo¿liwoœæ
podjêcia szeroko rozumianego dialogu intelektualne-
go, integracji œrodowiska i zacieœniania wiêzi miêdzy-
pokoleniowej. M³odzi maj¹ doskona³¹ okazjê spotka-
nia, rozmów, wymiany uwag i w¹tpliwoœci z wybitny-
mi przedstawicielami polskiej myœli naukowej. S³u¿¹
temu wyk³ady, dyskusje panelowe, seminaria, konsul-
tacje prowadzone przez profesorów oraz wyst¹pienia i
prezentacje m³odych. Obrady tegorocznej Szko³y to-
czy³y siê wokó³ has³a „Wychowanie: pojêcia, procesy,
konteksty. W perspektywie interdyscyplinarnej”.
Próbowano odpowiadaæ na takie pytania jak: Czym
jest wychowanie? Czy i jak jest mo¿liwe dzisiaj? Ku ja-
kiemu œwiatu wychowywaæ? Poprzez jakie procesy, w
jakich kontekstach itp.?

W trakcie Szko³y uczestniczyliœmy w wyk³adach i se-
minariach nastêpuj¹cych profesorów UAM: Marii Dudzi-
kowej, Stanis³awa Dylaka, Jana Grada, Zbyszko Melosika,
Kazimierza Przyszczypkowskiego, Tomasza Wêc³awskie-
go, a tak¿e profesorów z innych uczelni: Marii Czerepa-
niak–Walczak (Uniwersytet Szczeciñski), El¿biety Tar-
kowskiej (Instytut Filozofii i Socjologii PAN), Bogus³awa
Œliwerskiego (Uniwersytet £ódzki), Anny Gizy–Pole-
szczuk, Jana Poleszczuka (Uniwersytet Warszawski), ks.
Kazimierza Popielskiego (Katolicki Uniwersytet Lubelski)
i Piotra C. Kowalskiego (ASP Poznañ).

M³odzi pedagodzy mieli okazjê do plenarnej prezen-
tacji swoich wyst¹pieñ w czasie tzw. „Gie³dy pró¿noœci”
(wys³uchaliœmy 6. doktorów oraz 8. magistrów). Wa¿n¹
czêœci¹ tegorocznej, jak i poprzednich Szkó³, by³y spotka-
nia w ma³ych grupach z wybranymi profesorami. Spotka-
nia z Mistrzem pozwalaj¹ wymieniaæ doœwiadczenia z
w³asnego warsztatu badawczego, budowaæ nowe plany,
szukaæ inspiracji i naukowego wsparcia, podobnie zre-
szt¹ jak i nieformalne spotkania m³odych owocuj¹ce na-
ukowymi przyjaŸniami.

dr Ewa Bochno
Pracownia Interakcji Spo³ecznych

Wydzia³ Nauk Pedagogicznych i Spo³ecznych UZ

Tegoroczne cykliczne seminarium Instytutu Historii
Nauki PAN oraz Zak³adu Komunikacji Miêdzykultu-
rowej UAM pt. „Miêdzykulturowy wymiar komuni-

kacji idei w dziejach nauki” odby³o siê. Seminarium ad-
resowane jest do interdyscyplinarnego grona badaczy za-
interesowanych histori¹ nauki i antropologi¹ wiedzy.
G³ówny akcent w pracach seminarium po³o¿ony zosta³
na drogi i bariery recepcji i interpretacji idei naukowych
w dziejach oraz na wiedzê jako element dialogu kultur.
Dwudniowe spotkania uczestników seminarium odby-
waj¹ raz w kwartale w Domu Pracy Twórczej UAM w
Ci¹¿eniu nad Wart¹ k. Konina i 1–2 razy w roku w Pa³a-
cu Staszica w Warszawie. Ostatnie spotkanie uczestników
seminarium odby³o siê w dniach 24–25 listopada 2007 r.
w Ci¹¿eniu. 

W tej edycji naukowych spotkañ podejmowano
miêdzy innymi takie zagadnienia, jak: 

>> Badania terenowe w praktyce historyka. Casus Le
Roy Ladurie 

W toku swoich rozwa¿añ autorka Karolina Polsik
przeœledzi³a niektóre przejawy swoistego kompromisu,

na jaki trzeba by³o pójœæ, aby aplikowaæ naturê dojrza³ej
dyscypliny, jak¹ sta³a siê w trakcie XX wieku antropolo-
gia, do szacownego stylu poznania historycznego.

>> Wiarygodnoœæ bezpoœredniego œwiadka a obser-
wacja uczestnicz¹ca. Problemy teoriopoznawcze 

W referacie Wojciech Wrzosek wskaza³ historiozoficz-
ne powody, uzasadniaj¹c ufnoœæ historyka klasycznego
pok³adane w badania historyczne odwo³uj¹ce siê do bez-
poœredniego œwiadectwa i ufnoœæ antropologa klasyczne-
go w metodê obserwacji uczestnicz¹cej. 

>> Wp³yw idei z dziedzin socjologii i filozofii nauki na
rozwój metod informacji naukowej

Irena Marszakowa–Szajkiewicz przedstawi³a metodê
HistCite dla historiografii nauki, która umo¿liwia utworze-
nie chronologicznej mapy istotnych publikacji badanego
okresu, wykorzystuj¹c dane cytowania, przedstawione w
systemie Web of Science. Metoda ta wykazuje czêsto cy-
towane publikacje z ró¿nych dziedzin wiedzy, które w
okreœlonym czasie s¹ wa¿ne dla konkretnej dziedziny lub
kierunku badañ. Prof. dr hab. Jaromir Jeszke

W perspektywie interdyscyplinarnej
XXI Letnia Szko³a M³odych Pedagogów

Seminarium w Ci¹¿eniu 
Wiedza – element dialogu kultur

Z
dj

êc
ie

M
ac

ie
j M

êc
zy

ñs
ki



12

¯
YC

IE
 U

N
IW

ER
SY

TE
C

KI
E

n
r 
1
1
 (
1
7
0
) 

lis
to
p
a
d
 2

0
0
7

m
iê
d
zy
 n
am

i

Podkreœlmy od razu, ¿e niezadowoleni nale¿¹ szczê-
œliwie do uniwersyteckiej mniejszoœci. Ich obecnoœæ
odnotowa³y ju¿ jednak w³adze uczelni, ale kon-

struktywn¹ krytykê uwa¿aj¹ za zjawisko pozytywne: –
Celem Uniwersytetu jest zawsze wysoki poziom naucza-
nia – podkreœla prorektor ds. studenckich, prof. dr hab.
Kazimierz Przyszczypkowski. – Uwagi studentów mog¹
tylko pomóc w jego utrzymaniu. Nie mo¿na siê obra¿aæ
na studentów, którzy zg³aszaj¹ swoje w¹tpliwoœci. Po-
winniœmy raczej wyci¹gaæ z ich skarg wnioski – dodaje.
Studenckie za¿alenia dotycz¹ zwykle spóŸnieñ lub nie-
obecnoœci pracowników podczas zajêæ i dy¿urów, rza-
dziej strony merytorycznej wyk³adów czy æwiczeñ. Wiêk-
szoœæ spraw rozwi¹zywana jest ju¿ na poziomie poszcze-
gólnych instytutów, jednak zdeterminowani studenci
zg³aszaj¹ siê te¿ do dziekanatów a nawet rektoratu.
Wsparcia szukaj¹ tak¿e w samorz¹dach studenckich swo-
ich wydzia³ów. Czy¿by na naszych oczach narodzi³ siê
nowy gatunek studenta traktuj¹cego Uniwersytet niczym
firmê us³ugow¹? – P³acê, a wiêc mam wymagania – nie
widzi nic dziwnego w tej postawie student zaoczny II ro-
ku Filip. – Rzeczywiœcie zauwa¿y³em u studentów rosn¹-
c¹ pewnoœæ siebie i œwiadomoœæ swoich praw – potwier-
dza prodziekan ds. studenckich Wydzia³u Historycznego,
prof. dr hab. Zbigniew Pilarczyk. – Jednak skargi na wy-
k³adowców docieraj¹ do mnie niezwykle rzadko, a za-
rzuty nie dotycz¹ kwestii merytorycznych. Jeœli ju¿ stu-
denci ¿al¹ siê, to raczej na nieobecnoœæ kadry podczas
dy¿urów. – Z podobnym problemem zjawiaj¹ siê u mnie
raz, dwa razy w semestrze – zaznacza prof. Pilarczyk. –
Ostatnio przysz³a grupa studentów, która nie mog³a za-
staæ swojego promotora, ale sprawa zakoñczy³a siê po-
myœlnie.

Odwo³ane wyk³ady
Czêœciej ze skargami zg³aszaj¹ siê studenci zaoczni. Zw³a-
szcza nieobecnoœæ pracowników UAM podczas dy¿urów
to dla nich dotkliwy problem: – Niektórzy koledzy mu-
sz¹ siê zwalniaæ z pracy, ¿eby na taki dy¿ur dotrzeæ,
szczególnie, jeœli nie s¹ z samego Poznania – mówi Mar-
ta, studentka Wydzia³u Matematyki i Informatyki. – S³y-
sza³am równie¿ o sytuacji, gdy pracownicy z oœrodków
zamiejscowych mieli dy¿ury jedynie w Poznaniu. Jak ma
siê poczuæ student, gdy po przyjeŸdzie okazuje siê, ¿e nie
tylko nie ma wyk³adowcy, ale nawet informacji o odwo-
³aniu dy¿uru? – pyta retorycznie dziewczyna. Kontrower-
sje budzi tak¿e odwo³ywanie zajêæ lub ich skracanie: –
Wyk³adowcy piêciogodzinny blok potrafi¹ skróciæ o 1,5
godziny, notorycznie wypadaj¹ te¿ wyk³ady, a nikt nie
kwapi siê do ich odpracowywania – ¿ali siê Filip. – W
czerwcu starosta grupy wystosowa³ pismo do jednego z
wyk³adowców z proœb¹ o odpracowanie zajêæ, ale pro-
fesor zignorowa³ je. Gdy na ostatnim zjeŸdzie zapyta³em
wprost, co z zajêciami, okaza³o siê, ¿e ju¿ nie ma na nie
czasu. A koledzy z roku jeszcze mnie uciszali – wspomi-
na student. Czêsto osoby, które domagaj¹ siê odrabiania
zajêæ, uchodz¹ wœród swoich znajomych za „czarne
owce” i kujonów: – Kierunek, który wybra³em, jest moj¹
pasj¹. Wczeœniej skoñczy³em studia dzienne, ale by móc

dalej siê uczyæ, musia³em pójœæ do pracy. Poniewa¿ jed-
nak zajêcia na studiach zaocznych odbywaj¹ siê równie¿
w pi¹tki, nie mogê pozwoliæ sobie na podjêcie takiej pra-
cy, o jakiej bym marzy³. W tej sytuacji naprawdê nie in-
teresuje mnie opinia innych. Jeœli komuœ siê nie chce,
mo¿e przecie¿ nie przyjœæ na zajêcia – wyjaœnia swoj¹ fi-
lozofiê Filip. Jego kolegê Bartka brak zajêæ zdenerwowa³
z dodatkowego powodu: – Mieszkam 200 km od Pozna-
nia. W dniu wspomnianego wyk³adu mia³em mieæ je-
szcze æwiczenia, które te¿ zosta³y odwo³ane. W efekcie
przyjecha³em w pi¹tek, choæ mog³em w sobotê, a prze-
cie¿ nocleg w Poznaniu kosztuje – z³oœci siê. 

20 minut zajêæ
W ksiêdze skarg i za¿aleñ studentów zaocznych wysoko
plasuje siê tak¿e prowadzenie zajêæ: – Zdarzy³o siê, ¿e
pani profesor, postaæ znana nie tylko w œrodowisku uni-
wersyteckim, powiedzia³a, ¿e Ÿle siê czuje. Po³o¿y³a 5
stron jakiegoœ referatu i kaza³a nam go czytaæ na g³os –
mówi Bartek. – W dodatku chyba nawet sama go nie na-
pisa³a, bo referat sta³ na wyj¹tkowo niskim poziomie –
dodaje z przek¹sem ch³opak. W innej grupie zdarzy³o
siê, ¿e zamiast profesora na zajêciach pojawia³ siê jego
asystent ze stopniem doktora, mimo ¿e w planie zajêæ
widnia³o nazwisko profesora. Sytuacja dra¿ni jednak
równie¿ studentów dziennych: – Dwa lata temu wiêk-
szoœæ przedmiotów mieliœmy w centrum miasta, tylko na
jedne zajêcia jeŸdziliœmy na Morasko – wspomina Gosia,
studentka Wydzia³u Historycznego. – Zamiast 1,5 godzi-
ny, æwiczenia trwa³y 20–30 minut. W tej sytuacji posz³am
poskar¿yæ siê dyrektorowi ds. studenckich na swoim kie-
runku. Dyrektor da³ mi ankiety do oceny pracowników,
które mia³am rozdaæ wœród kolegów z roku i obieca³, ¿e
w przypadku negatywnych wyników wyci¹gnie konse-
kwencje – wyjaœnia studentka. Swoje uwagi przekazuj¹
zwykle pi¹tkowi studenci, ale ich zachowanie wywo³uje
kontrowersje nawet wœród samych ¿aków: – Gosia czê-
sto przesadza – wzrusza ramionami jej kolega z roku. –
Kiedyœ dyrektor przyszed³ na zajêcia zapytaæ, co s¹dzimy
o jednym z doktorantów. Potem okaza³o siê, ¿e to Gosia
narobi³a rabanu, bo uwa¿a³a, ¿e doktorant jest niekom-
petentny. A czy ona jest na tyle kompetentna, by go oce-
niaæ? – pyta ch³opak.

Dobrotliwi bogowie
Do przesz³oœci nale¿¹ za to przykre doœwiadczenia stu-
dentów w dziekanatach. – Kiedyœ mówi³o siê, ¿e na wy-
dziale pierwszy po bogu jest dziekan, a tym bogiem jest
pani w dziekanacie – przytacza studencki dowcip przy-
sz³y historyk. – Na wydziale mamy wyj¹tkowo dobrotli-
wych bogów, bo panie ju¿ nie raz wyci¹gnê³y mnie z
opresji. Tak¿e studenci Wydzia³u Neofilologii chwal¹ pa-
nie z dziekanatu. – A my chwalimy sobie naszych studen-
tów! Chyba, ¿e pod drzwiami stoi d³uga kolejka, a potem
okazuje siê, ¿e 20 osób pod rz¹d przychodzi z tym sa-
mym pytaniem –wzdychaj¹ Karolina Choczaj i Anita Janc.
Dobr¹ opiniê o dziekanatach potwierdzaj¹ Marek Sob-

A student czeka...
Zwykle studenci pukaj¹ do drzwi dziekanatu, by z³o¿yæ podanie o stypendium lub 
przed³u¿enie sesji. Czasami jednak chc¹ siê poskar¿yæ. Co nie podoba siê studentom UAM?
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czak i Ewa Frankowska z Dzia³u Nauczania: – W konkur-
sie na najbardziej przyjazny dziekanat w³aœciwie wszyst-
kie jednostki osi¹gnê³y pozytywne wyniki. W ubieg³ym
roku jedyne skargi na pracê dziekanatu, z którymi ze-
tkn¹³ siê prorektor Przyszczypkowski, dotyczy³y Wydzia-
³u Nauk Geograficznych i Geologicznych. – Rzeczywiœcie
mieliœmy pani¹, która nie by³a stworzona do pracy ze stu-
dentami – przytakuje Anna Ma³aszkiewicz, kierownik te-
go dziekanatu. – Ale pani ta zwolni³a siê, co podkreœlam,
na w³asn¹ proœbê.

Ankiety
– Podczas studiów drzwi Collegium Minus otwiera³em z
nabo¿eñstwem, a do rektoratu ba³bym siê chyba nawet
zbli¿yæ – uœmiecha siê prof. Kazimierz Przyszczypkowski.
– Pod tym wzglêdem studenci na pewno siê zmienili, s¹
odwa¿niejsi, choæ czasem nie jest to komplementem. We-
d³ug prorektora jego podopiecznych mo¿na podzieliæ na
trzy grupy: – Pierwsz¹, czêsto o bardzo roszczeniowej
postawie, stanowi¹ studenci przychodz¹cy w sprawach
socjalnych lub aby uzyskaæ zaliczenia czy promocjê. Ich
sytuacja czêsto wynika z ra¿¹cych zaniedbañ. Drug¹ gru-
pê tworz¹ studenci zagubieni na skutek problemów
emocjonalnych. Rozwi¹zywanie ich k³opotów jest chyba
najciê¿sze i wymaga od nas najwiêkszej delikatnoœci. Do-
piero trzeci¹, najmniejsz¹ grup¹, s¹ studenci niezadowo-
leni ze sposobu prowadzenia zajêæ. Prof. Przyszczyp-
kowski rocznie zajmuje siê ok. 10. sprawami tego typu:
– Wydaje mi siê, ¿e studentom brakuje jeszcze odwagi
cywilnej. Zwykle dostajê anonimowe listy podpisane po
prostu „student” czy „by³a studentka”. Chyba panuje je-
szcze lêk przed konsekwencjami, jakie móg³by wyci¹-
gn¹æ pracownik – stwierdza. Dlatego obie strony za do-
bre rozwi¹zanie uwa¿aj¹ anonimowe ankiety oceniaj¹ce
poszczególne zajêcia. Choæ w ustawie o szkolnictwie 
wy¿szym nie ma obowi¹zku ich prowadzenia, coraz wiê-
cej polskich uczelni siêga po tego rodzaju broñ w walce
z niekompetencj¹. Ankiety, bêd¹ce standardem na zagra-
nicznych uniwersytetach, s¹ przeprowadzane te¿ na
wiêkszoœci kierunków UAM. Tak wiêc pod koniec seme-
stru to studenci maj¹ szansê oceniæ swoich wyk³adow-
ców, m.in. w takich kategoriach jak znajomoœæ realizo-
wanego materia³u, umiejêtnoœæ przekazania wiedzy czy
¿yczliwoœæ wobec podopiecznych. Wyniki ankiet trakto-
wane s¹ coraz powa¿niej: – W Instytucie Filologii Angiel-
skiej pracownicy, którzy osi¹gn¹ niezadowalaj¹cy wynik,
mog¹ byæ pozbawieni dofinansowania na projekty ba-
dawcze czy wyjazdy, a w skrajnych przypadkach po pro-
stu straciæ posadê – wyjaœnia Joanna Zadarko, wiceprze-
wodnicz¹ca Rady Samorz¹du Studentów Wydzia³u Neo-
filologii. Bywa jednak, ¿e sam sposób przeprowadzania
ankiet budzi niechêæ studentów: – Jest nas na roku dzie-
wiêcioro. Profesor sam rozdaje i zbiera ankiety, wiêc na-
wet gdybym chcia³ napisaæ o nim coœ z³ego, trochê bym
siê obawia³, ¿e rozpozna mnie choæby po kolorze d³ugo-
pisu – stwierdza powa¿nie student jednej z filologii. –
Dlatego podoba mi siê pomys³ internetowych ankiet,
który istnieje m.in. na Uniwersytecie Jagielloñskim. Zw³a-
szcza ¿e na UJ wœród uczestników ankiet losowane s¹
nagrody pieniê¿ne – dodaje.

Ewa Woziñska
Imiona studentów na ich proœbê zosta³y zmienioneZ
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Wiele osób na uczelni nie rozumie, na czym po-
lega nasza praca. Prawdopodobnie myœl¹, ¿e
wpadamy z kamerk¹, krêcimy kilka ujêæ, a na-

stêpnie emitujemy to w telewizji. Nic bardziej mylnego! –
mówi dr Stefan Habry³o, kierownik Uniwersyteckiego
Studia Filmowego (USF). – Na 17–minutowy program 
„Z ¯ycia Uniwersytetu” sk³adaj¹ siê godziny nagrañ i wy-
tê¿onej pracy ca³ego zespo³u. To ogromne przedsiêwziê-
cie. Dobrze by³oby uœwiadomiæ wielu osobom, na czym
polega nasza praca.

Pocz¹tki
W po³owie 1998 r. przed budynkiem Collegium Physi-
cum zatrzyma³y siê dwa tiry wype³nione po brzegi sprzê-
tem telewizyjnym. By³o to kompletne wyposa¿enie stu-
dia filmowego – dar od Ministerstwa Oœwiaty i Szkolnic-
twa Wy¿szego. Uczelnia otrzyma³a wówczas sprzêt o
wartoœci 2 mln dolarów: kamery, sto³y monta¿owe, tory
telewizyjne, kamery reporterskie itp. Wkrótce potem ów-
czesny Rektor UAM, prof. Stefan Jurga postanowi³ stwo-
rzyæ w pomieszczeniach na Morasku Studio Filmowe. –
By³ to swego rodzaju akt odwagi – mówi dr Habryko. –
Podejrzewam, ¿e o istnieniu tego sprzêtu w Ministerstwie
wiedzia³o wiêcej osób, ale tylko prof. Jurga odwa¿y³ siê
zaryzykowaæ i zabra³ go do Poznania.

W zaadaptowanych pomieszczeniach powsta³o studio
telewizyjne o powierzchni 80 m2 z profesjonalnymi tora-
mi telewizyjnymi, oœwietleniem i klimatyzacj¹ oraz mon-
ta¿ownia z profesjonalnym sto³em. 

Zrobiæ program telewizyjny
Pierwszym programem wyprodukowanym przez USF by³
”Kwadrans Akademicki”, emitowany od 1999 roku na an-
tenie PTV3m a potem TVP3. Do pracy uda³o siê pozy-
skaæ kilku profesjonalistów, w tym re¿ysera po szkole fil-
mowej – Jacka Sarnackiego. Du¿e znaczenie dla progra-
mu mieli te¿ kolejni realizatorzy: Robert Moroñ, Marcin
Aziukiewicz, Wanda Ró¿ycka, Gra¿yna Banaszkiewicz i
obecnie Joanna Malinowska. Do 2006 r. powsta³o 140 od-
cinków. – To jest bardzo du¿o – mówi kierownik USF. –
Jakby to przeliczyæ przez czas trwania programu, to pro-
szê pomyœleæ, ile godzin historii Uniwersytetu nagranych

zosta³o na taœmie filmowej. A oprócz programu s¹ prze-
cie¿ te¿ taœmy archiwalne – dodaje. 

W 2007 roku powsta³ nowy program Magazyn Akade-
micki – „Z ¯ycia Uniwersytetu”, który emitowany jest w
Wielkopolskiej Telewizji Kablowej WTK. – Wprawdzie
WTK nie ma takiego zasiêgu jak telewizja publiczna – t³u-
maczy dr Habryko – ale dostaliœmy naprawdê dobre pa-
smo emisyjne, w godzinach najwiêkszej ogl¹dalnoœci i
mo¿liwoœæ kilku powtórek. Nasz program jednorazowo
ogl¹da 300 tys. ludzi – dodaje. „Z ¯ycia Uniwersytetu”
sk³ada siê przewa¿nie z 3–4 felietonów, program zyska³
te¿ now¹ oprawê muzyczn¹, któr¹ skomponowa³ Jacek
Sykulski oraz szatê graficzn¹ z charakterystyczn¹ czo³ów-
k¹ ruchomych okienek autorstwa znakomitego grafika
komputerowego Macieja Æwieka. Przyk³adowo do jedne-
go z ostatnich programów ekipa musia³a zgromadziæ ma-
teria³ a¿ z trzech miejsc: Miêdzyzdrojów, £ekna i Warsza-
wy. A to oznacza, ¿e jest w ci¹g³ych rozjazdach. 

Oprócz programu „Z ¯ycia Uniwersytetu” studio rea-
lizuje równie¿ cykl filmów dokumentalnych „Wybitne
Postaci Uniwersytetu”, w ramach którego powsta³y m.in.
dokumenty o prof. Gerardzie Labudzie, prof. Januszu Pa-
jewskim, prof. Leszku Nowaku i najnowszy o prof. Zyg-
muncie Ziembiñskim.

Ponadto USF prowadzi dzia³alnoœæ us³ugow¹. W swo-
ich archiwach ma ju¿ ponad 100 zapisów filmowych, s¹
to uroczystoœci, konferencje, koncerty i jubileusze oraz
inne wa¿ne imprezy uniwersyteckie. 

Przygotowanie
Najpierw jest – a jak¿e – pomys³ na program. Pomys³o-
dawc¹ wszystkich tematów redakcyjnych jest kierownik
Studia, dr Stefan Habry³o. To on wymyœla tematy, uma-
wia osoby na wywiad, czuwa nad koordynacj¹ wszyst-
kich elementów uk³adanki: ekipa filmowa, bohater pro-
gramu, realizator, operator, lektor. 

– Dobrego programu o uczelni nie mo¿e zrobiæ ktoœ
z zewn¹trz – mówi Habry³o. Aby powiedzieæ coœ o uczel-
ni, trzeba ni¹ ¿yæ. Wbrew pozorom nie jest to takie ³atwe.
UAM jest kopalni¹ pomys³ów. Tygodniowo materia³u na
program jest znacznie wiêcej ni¿ mo¿liwoœci realizacyj-
nych studia filmowego. 

– Obecnie w przygotowaniu jest program o sztucznej
inteligencji – opowiada Habry³o. – Od miesiêcy zabiega-

Uniwersyteckie 
Studio Filmowe
– Na 17-minutowy program „Z ̄ ycia Uniwersytetu” sk³adaj¹ siê
godziny nagrañ i wytê¿onej pracy ca³ego zespo³u.
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³em, aby umówiæ siê z prof. Zygmuntem Vetulanim z Wy-
dzia³u Matematyki i Informatyki UAM. Uda³o siê! W paŸ-
dzierniku „przechwytujê” go na rozmowê prosto z kon-
ferencji zagranicznej. Ale to nie koniec. Na ten termin
trzeba umówiæ operatora, realizatora – ca³¹ ekipê. Muszê
ich wszystkich zgraæ w czasie. Ju¿ teraz zastanawiam siê,
jak to wyjdzie, czy ten materia³, który nagramy, wystar-
czy, czy poszerzyæ go o wypowiedŸ socjologa czy psy-
chologa. Dowiedzia³em siê, ¿e Policja zainteresowana
jest badaniami prof. Vetulaniego do wykorzystania w
walce z przestêpczoœci¹ terrorystyczn¹. Mam ju¿
umówionego cz³owieka, który to koordynuje w Policji, w
razie czego uzupe³nimy felieton o jego wypowiedŸ.

Do pracy siada realizator 
z monta¿yst¹

Nad kszta³tem programu czuwa realizator. Po nagraniu
wywiadu przegl¹da materia³ i wybiera elementy, które
z³o¿¹ siê na felieton. W specjalnym scenariuszu zapisuje
kody wybranych sekwencji, a nastêpnie pisze komentarz,
który z offu przeczyta lektor. 

– W pisaniu tekstu pomaga mi obraz, on jest pewne-
go rodzaju u³atwieniem, bo nie trzeba wszystkiego wyra-
¿aæ s³owem, ale z drugiej strony obraz musi byæ na tyle
ciekawy, aby przyci¹gn¹æ oka widza – mówi Joanna Ma-
linowska. – W chwili, w której komentarz jest ju¿ nagra-
ny, do pracy siadaj¹ realizator wspólnie z monta¿yst¹. Ra-
zem tworz¹ tzw. szkielet, czyli ³¹cz¹ nagranie z dodatko-
wymi ilustracjami czy animacjami, zdjêciami oraz nagra-
nym komentarzem. – Przy monta¿u trzeba kontrolowaæ
czas danej sekwencji programu – mówi Zbigniew Su-
chañski, monta¿ysta studia. – W tekœcie pisanym mamy
do dyspozycji znaki przestankowe, my tutaj musimy po-
si³kowaæ siê obrazem. W trakcie d³u¿szej wypowiedzi
trzeba zrobiæ oddech – daæ chwilê na refleksjê – wtedy
jako przerywnik montujemy np. zdjêcie. 

Gdy szkielet jest ju¿ gotowy, wyszukuje siê i podk³a-
da muzykê, do której USF posiada prawa autorskie. 

Jedziemy na kolaudacjê
Kilka dni przed emisj¹ programu robiona jest 30–se-
kundowa ”zajawka”, która nadawana jest na antenie

jako zapowiedŸ programu. W momencie, gdy wszyst-
ko jest gotowe, program mo¿na zawieŸæ do dzia³u
emisji WTK. Trzeba jeszcze pamiêtaæ, aby do³¹czyæ do
niego dodatkowe dokumenty: wszystkie czasy mate-
ria³ów, nazwiska autorów itp. – Kiedy skoñczymy pra-
cê nad jednym odcinkiem, zaczynamy nad kolejnym.
Pracujemy wieczorami, w soboty i niedziele, praktycz-
nie przez ca³y tydzieñ – mówi Habry³o. – Ka¿dy pro-
gram staramy siê jak najlepiej przygotowaæ, wk³adaj¹c
maksimum zaanga¿owania. Zale¿y nam, aby utrzymaæ
jak najwy¿szy poziom naszych felietonów i czerpaæ z
ka¿dego premierowego odcinka jak najwiêcej saty-
sfakcji. Zespó³, który uda³o siê mi siê skonsolidowaæ –
to jest naprawdê sprawnie „dzia³aj¹ca maszynka”. W
po³owie paŸdziernika wybrane produkcje USF zosta³y
zakwalifikowane do fina³owego konkursu II Festiwalu
Filmów Popularnonaukowych w Gdañsku. Ale to,
oczywiœcie, nie jest jedyne wyró¿nienie, ekipa studia
by³a ju¿ ze swoimi produkcjami m.in. na Festiwalu w
Hiszpanii. Programy emitowane s¹ we wszystkich pro-
gramach Telewizji Polskiej oraz w telewizjach komer-
cyjnych. Obecnie USF ma zamówienia na kilkanaœcie
filmów dokumentalnych i promocyjnych nie tylko z
naszego Uniwersytetu 

Telewizja internetowa
Internet otwiera przed studiem nowe mo¿liwoœci. –
W³aœciwie wdarliœmy siê na g³ówn¹ stronê Uniwersy-
tetu. Zaczynamy robiæ telewizjê internetow¹ – œmieje
siê dr Habry³o. Zainteresowanie t¹ forma przekazu in-
formacji „Z ¯ycia Uniwersytetu” przeros³o nasze ocze-
kiwania – dodaje.

Na stronie pojawi³o siê 5 interaktywnych okienek,
dziêki którym mo¿na obejrzeæ wybrane produkcje studia,
s¹ te¿ zapowiedzi. Felieton „Pierwszy protest studencki
maj 1946” ogl¹da³o dziennie 200–300 osób, aby obejrzeæ
wspomnienie o niedawno zmar³ym prof. Jerzym Rubiñ-
skim – logowa³o siê ka¿dego dnia po kilkaset osób. 

– To wszystko sprawia, ¿e dziêki nam strona interne-
towa Uniwersytetu ¿yje, a dziêki naszej pracy mo¿emy
promowaæ jeden z najlepszych polskich uniwersytetów –
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza – z dum¹ mówi kie-
rownik USF, dr Stefan Habry³o. 

Magdalena Zió³ekZ
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Od nowego roku akademickiego 2007/08 studenci
pierwszych lat studiów dziennych i uzupe³niaj¹cych
uczestnicz¹ w zajêciach z przysposobienia biblioteczne-
go, korzystaj¹c z multimedialnego pokazu edukacyjne-
go, zamieszczonego na stronie internetowej Biblioteki
Uniwersyteckiej. Celem pokazu jest zapoznanie studen-
tów z podstawowymi informacjami o usytuowaniu,
funkcjonowaniu i zasadami korzystania z bogatego zaso-
bu Biblioteki. Finalnym efektem pokazu multimedialne-
go dla studentów jest uzyskanie zaliczenia z przysposo-
bienia bibliotecznego online poprzez prawid³owe roz-
wi¹zanie testu. Korzyœci p³yn¹ce z tej nowoczesnej for-
my przekazu to przede wszystkim powszechnoœæ
projektu polegaj¹ca na szkoleniu wielu u¿yt-
kowników w jednakowym czasie, ró¿-
nych miejscach, jak równie¿ mo¿li-
woœæ skorzystania ze szkolenia bez
potrzeby wychodzenia z domu. Po-
kaz multimedialny to tak¿e udo-
godnienie dla osób niepe³no-
sprawnych dziêki wizualizacji i
fonizacji tekstu informacyjnego.

Mamy nadziejê, ¿e zarówno
projekcja, jak i nowa forma zali-
czenia æwiczeñ zostan¹ przychyl-
nie przyjête przez studentów. Do-
daæ nale¿y, ¿e pokaz wykorzystany
mo¿e byæ nie tylko przez studentów
dla uzyskania zaliczenia z obowi¹zko-
wego przysposobienia bibliotecznego, ale
przez wszystkie osoby chc¹ce bli¿ej poznaæ Bi-
bliotekê i mo¿liwoœæ korzystania z jej us³ug, w tym
przede wszystkim przez studentów studiów zaocznych i
wieczorowych, których tradycyjne przysposobienie bi-
blioteczne nie obejmuje.

Równolegle przygotowano i wprowadzono w ¿ycie
us³ugê elektronicznej prolongaty pozycji wypo¿yczo-
nych. Rozszerza to dotychczasow¹ mo¿liwoœæ zdalnego
z³o¿enia zamówienia. Warunkiem skorzystania z us³ugi
jest brak zaleg³oœci wobec Biblioteki. Nie mo¿na wiêc
przed³u¿yæ wypo¿yczenia ju¿ po up³yniêciu terminu ich
zwrotu. Ka¿dy czytelnik ma mo¿liwoœæ przed³u¿enia wy-
po¿yczonej przez siebie ksi¹¿ki tylko jeden raz. W celu
kolejnej prolongaty konieczne jest zg³oszenie siê z wypo-
¿yczonymi egzemplarzami do Biblioteki. Szczegó³y na
stronie http://lib.amu.edu.pl.

Serdecznie zapraszamy równie¿ do korzystania z na-
szej oferty wydawniczej, która ka¿dego roku poszerzana
jest o kilka wartoœciowych tytu³ów. Od wrzeœnia tego ro-
ku na stronach internetowych Biblioteki funkcjonuje
Ksiêgarnia Internetowa BU http://lib.amu.edu.pl/ksiegar-
nia. Stworzyliœmy j¹ w celu u³atwienia dokonywania za-
kupów w dowolnym miejscu i czasie za poœrednictwem
³¹czy internetowych. Bogata oferta sprzeda¿y zawiera
wykaz nowoœci oraz serii wydawniczych. S¹ to ksi¹¿ki o
charakterze historycznym, bibliologicznym i bibliogra-
ficznym, powsta³e czêsto na podstawie zbiorów Bibliote-
ki Uniwersyteckiej. Ka¿da z prezentowanych pozycji za-

opatrzona zosta³a w krótk¹ adnotacjê informuj¹c¹ o za-
wartoœci wydawnictwa. Wszystkie szczegó³y dotycz¹ce
realizacji zamówieñ znaleŸæ mo¿na na stronie interneto-
wej Biblioteki. Ksiêgarnia dysponuje ponad 40. tytu³ami
wydawnictw. Nowoœciami wœród nich s¹ m.in. nagrodzo-
na w roku bie¿¹cym Nagrod¹ im. A. £ysakowskiego Sto-
warzyszenia Bibliotekarzy Polskich praca Ryszarda No-
wickiego „Dzia³alnoœæ Aleksandra Birkenmajera na rzecz
ochrony zbiorów bibliotecznych. Ziemie zachodniej i
pó³nocnej Polski w latach 1945–1947” oraz „Szkice egip-
skie” Józefa Koœcielskiego w opracowaniu Hieronima
Kaczmarka.

Wszystkich naukowców i osoby zainteresowa-
ne problematyk¹ dotycz¹c¹ zadañ oraz funk-

cji bibliotek w ujêciu historycznym i
wspó³czesnym, czytelnictwa, drukar-

stwa, ruchu wydawniczego, informa-
cji naukowej zapraszamy do publi-
kowania na ³amach wydawanego
przez nas rocznika BIBLIOTEKA.
W zwi¹zku z umieszczeniem go
na liœcie czasopism punktowa-
nych MNiSW druk na ³amach na-
szego periodyku pozwala autoro-
wi uzyskaæ 4 punkty.

W roku bie¿¹cym wprowadzo-
ny zosta³ w ¿ycie znormalizowany

formularz opisów stanowisk pracy.
Celem projektu by³o stworzenie formula-

rza zawieraj¹cego charakterystykê celu da-
nego stanowiska pracy w kontekœcie Biblioteki,

zwi¹zane z nim obowi¹zki, odpowiedzialnoœæ oraz po-
wi¹zania z innymi stanowiskami pracy. Korzyœci uzyska-
ne z opisów stanowisk pracy to przede wszystkim utwo-
rzenie rejestru podstawowych procesów bibliotecznych,
rejestracja podstawowych obowi¹zków kierowniczych.
To tak¿e poznanie celu stanowiska, obszaru zadañ, jak
równie¿ odpowiedzialnoœci i decyzyjnoœci. Niew¹tpliw¹
korzyœci¹ jest pewne uporz¹dkowanie spraw organiza-
cyjnych, takich jak koordynacja i kontrola pracy.

Wprowadzaj¹c w ¿ycie opis stanowisk pracy organi-
zatorzy mog¹ spodziewaæ siê prostszego i bardziej wyra-
Ÿnego obrazu funkcjonowania Biblioteki. Chodzi tu
przede wszystkim o tworzenie lub modernizacjê struktur
organizacyjnych Biblioteki, kontrolê realizacji zadañ w
poszczególnych oddzia³ach. Stanowi on podstawê plano-
wania zatrudnienia i pozwala na usuniêcie dubluj¹cych
siê zadañ. Trwaj¹ przygotowania do wprowadzenia w
¿ycie podobnego projektu dla bibliotek wydzia³owych.

Na koniec informacja o kolejnej modernizacji w gma-
chu Biblioteki. Trwaj¹ dalsze prace nad przywróceniem
do œwietnoœci piêknej, zabytkowej Czytelni Ogólnej. W
roku ubieg³ym przeprowadzono w niej prace remontowe.
Obecnie przeprowadzane s¹ prace polegaj¹ce na renowa-
cji zabytkowych sto³ów i montowaniu na nich stylowych
lamp, zrekonstruowanych na podstawie przedwojennych
fotografii. Krystyna Jazdon

Biblioteka Uniwersytecka

Co nowego w Bibliotece 
Uniwersyteckiej?
Biblioteka Uniwersytecka systematycznie stara siê rozwijaæ wachlarz 
oferowanych przez siebie us³ug i produktów.

Trwaj¹ dalsze prace 
nad przywróceniem 
do œwietnoœci piêknej, 

zabytkowej 
Czytelni Ogólnej
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Przygl¹daj¹c siê codziennym zadaniom tych¿e pra-
cowników mo¿na odnieœæ wra¿enie, ¿e ich
nadrzêdnym celem jest u³atwianie nam pracy. S³u-

¿¹ pomoc¹ nie tylko pracownikom i studentom UAM, ale
równie¿ osobom z zewn¹trz, tak¿e z zagranicy. Odpo-
wiadaj¹ na liczne zapytania dotycz¹ce kwerend – zarów-
no tych tradycyjnych, jak i internetowych, ucz¹ korzysta-
nia z bogatych zasobów Biblioteki Uniwersyteckiej, wy-
szukuj¹ cenne materia³y potrzebne w pracy naukowej.

Oddzia³ Informacji Naukowej w szerokim zakresie zaj-
muje siê propagowaniem i szkoleniem g³ównie u¿ytko-
wania baz danych i zasobów sieciowych. Nie wszyscy je-
szcze czytelnicy potrafi¹ i chc¹ korzystaæ ze Ÿróde³ elek-
tronicznych. Pracownicy OIN–u z du¿ym poœwiêceniem
staraj¹ siê zmieniæ ten niekorzystny stan rzeczy. Dlacze-
go jest to a¿ tak wa¿ne? Tak naprawdê te dzia³ania s¹
prowadzone z myœl¹ o nas – czytelnikach. Bazy danych
to przecie¿ najbardziej aktualne artyku³y naukowe z nie-
mal¿e ka¿dej dziedziny (dostêpne w wersji pe³noteksto-
wej) oraz doskona³e Ÿród³o informacji bibliograficznych.
Wœród nich s¹ zarówno zasoby darmowe, jak i p³atne –
wykupione specjalnie dla pracowników i studentów. Na
dobry pocz¹tek mo¿na poleciæ cyfrowe archiwum „Ti-
mes'a” z lat 1785–1985; interdyscyplinarn¹ bazê artyku-
³ów „Academic Search Premier” czy bibliograficzn¹ bazê
zawartoœci czasopism SCOPUS. Oprócz baz bibliotekarze
proponuj¹ równie¿ zasoby bibliotek cyfrowych, a szcze-
gólnie Wielkopolskiej Biblioteki Cyfrowej (w tym projek-
cie bezpoœrednio partycypuje nasza Biblioteka), gdzie
znajdziemy wiele zdigitalizowanych pozycji zwi¹zanych
z regionem, ale nie tylko. Aktualnie w zbiorach WBC
znajduje siê ponad 44 tys. publikacji, z dnia na dzieñ do-
dawane s¹ nowe. Ponadto praktycznie ka¿dy z bibliote-
karzy posiada swój w³asny zbiór ulubionych adresów in-
ternetowych, którymi z pewnoœci¹ podzieli siê z poszu-
kuj¹cym informacji i Ÿróde³ czytelnikiem. Zreszt¹ wiêk-
szoœæ tych ³¹czy ju¿ teraz odnajdziemy w sieciowym ser-
wisie biblioteki – http://lib.amu.edu.pl. Do wszystkich

wymienionych materia³ów dotrzemy nawet z domowego
komputera, niezbêdne jest tylko po³¹czenie z Internetem
i wa¿na karta biblioteczna. Gdy zdecydujemy siê skorzy-
staæ z powy¿szych mo¿liwoœci na miejscu, w czytelni
OIN, to mo¿emy liczyæ na profesjonaln¹ pomoc oraz do-
bre warunki techniczne – w czytelni niedawno zakoñ-
czono remont i planowany jest zakup kolejnych kompu-
terów. 

Wychodz¹c naprzeciw potrzebom osób, które dopie-
ro zaczynaj¹ swoj¹ przygodê z bibliotek¹ b¹dŸ jeszcze
nie mia³y okazji nauczyæ siê obs³ugi baz i wykorzystania
Ÿróde³, Oddzia³ Informacji Naukowej prowadzi szereg
szkoleñ z tego zakresu. Szkolenia przygotowywane s¹
pod k¹tem potrzeb uczestników w ten sposób, aby wie-
dzê teoretyczn¹ mo¿na by³o z powodzeniem wykorzy-
staæ w praktyce. Komunikacja z czytelnikami to tak¿e po-
znawanie ich potrzeb, w tym celu ca³kiem niedawno
przeprowadzono szeroko zakrojone badania ankietowe
dotycz¹ce wykorzystania e–Ÿróde³ i udzia³u w szkole-
niach. Równoczeœnie istniej¹ plany stworzenia kursu z
przysposobienia bibliotecznego w wersji online. W
zwi¹zku z tym zdalna wspó³praca z bibliotek¹ i korzysta-
nie z jej zasobu staj¹ siê mo¿liwe w coraz wiêkszym za-
kresie i nie mog¹ ograniczaæ siê ju¿ tylko do zapytañ wy-
sy³anych poczt¹ elektroniczn¹, lecz powinny obejmowaæ
intensywne wykorzystanie e–Ÿróde³ oraz innych nowo-
czesnych narzêdzi oferowanych przez Bibliotekê. Ku te-
mu celowi d¹¿y Oddzia³ Informacji Naukowej poprzez
edukacjê i akcje informacyjne.

Poprzez pryzmat Oddzia³u Informacji Naukowej rysu-
je siê nowoczesny obraz wspó³czesnej biblioteki oraz
podejœcia do czytelnika. Niestety, wykorzystanie tej infra-
struktury jest ca³y czas zbyt ma³e, pomimo oczywistych
walorów praktycznych. Pozostaje apelowaæ do czytelni-
ków o wiêksze zaanga¿owanie i chêæ pog³êbienia swo-
jej wiedzy oraz o aktywn¹ wspó³pracê z bibliotek¹ na
przyk³ad w zakresie wyboru baz danych, ich testowania
i zakupu. £ukasz Jeszke

Pomagaj¹, informuj¹, szkol¹ 
W ten sposób mo¿na w kilku s³owach przybli¿yæ dzia³alnoœæ Oddzia³u Informacji 
Naukowej, choæ nie do koñca – nie oddaj¹ one bowiem indywidualnego zaanga¿owania 
poszczególnych jego pracowników.
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Specjalna edycja Verba Sacra – Modlitwy Katedr Pol-
skich w re¿yserii Przemys³awa Basiñskiego, wpisana
w tegoroczne poznañskie obchody Dni Papieskich,

by³a zarazem inauguracj¹ nowej serii: „Lektury Jana Paw-
³a II”. Jako pierwsz¹ pozycjê z tej listy wybrano fragmen-
ty „Ksiêgi mojego ¿ycia” œw. Teresy od Jezusa
(1515–1582). W niedzielê (14. X) licznie zgromadzonym
uczestnikom spotkania w Bazylice Archikatedralnej
przedstawi³a je znana aktorka teatralna i filmowa Stanis³a-
wa Celiñska. W prezentacji wykorzystano najnowszy (po-
przedni sprzed stu lat!), jeszcze nie ca³kiem „doszlifowa-
ny” jêzykowo przek³ad „Ksiêgi” autorstwa Dariusza Wan-
dziocha. Przerwy w lekturze wype³ni³y pieœni do tekstów
Œwiêtej w jêzyku hiszpañskim, które piêknie zaœpiewa³
m³ody utalentowany baryton Patryk Rymanowski.

Karol Wojty³a i ksi¹¿ki
– Poznaæ duchowoœæ jakiegoœ cz³owieka, to poznaæ jego
lektury – zauwa¿y³ ks. prof. bp Marek Jêdraszewski w
s³owie skierowanym do s³uchaczy przed lektur¹ „Ksiêgi”,
dodaj¹c, i¿ nowa seria Verba Sacra bêdzie prób¹ zg³êbie-
nia osobowoœci Jana Paw³a II równie¿ przez to, co czy-
ta³. A czyta³ bardzo du¿o. – Karol Wojty³a by³ cz³owie-
kiem ksi¹¿ki – stwierdzi³ biskup. – Ju¿ w gimnazjum czy-
ta³ m.in. klasykê antyczn¹, polsk¹. W teksty œw. Teresy
od Jezusa, œw. Jana od Krzy¿a czy œw. Tomasza z Akwi-
nu i komentarze do nich wczytywa³ siê w czasie wojen-
nych studiów teologicznych w Krakowie. By czytaæ te-
ksty œwiêtych z Hiszpanii w oryginale, zacz¹³ uczyæ siê
hiszpañskiego. Wspominaj¹c po latach etap studiów,
przyzna³, ¿e prawdziwy wstrz¹s intelektualny i duchowy
prze¿y³ w zetkniêciu z podrêcznikiem... metafizyki. Owo-
cem d³ugotrwa³ego „wgryzania siê” w niezmiernie trudny
jêzyk tekstów scholastycznych by³o – jak wyzna³ – nowe
zrozumienie œwiata.

Lista lektur Jana Paw³a II zajê³aby zapewne wiele stron
(ulubieni autorzy to m.in.: André Frossard, Juliusz S³o-
wacki, Immanuel Kant, Edyta Stein), dziêki nowej serii
Verba Sacra poznamy bli¿ej przynajmniej niektóre z nich. 

„Acedia”
Ciekawy klucz interpretacyjny do „Ksiêgi mojego ¿ycia”
œw. Teresy od Jezusa zastosowa³ autor wprowadzenia te-
ologicznego o. Wojciech Ciak OCD. Otó¿ po uwa¿nej
lekturze „Ksiêgi”, w której œw. Teresa bardzo czêsto pisze
o sobie: „kobieta niegodziwa, nielojalna, chwiejna”, u¿a-
la siê na swoj¹ grzeszn¹ natur¹, choæ sk¹din¹d wiadomo,
¿e nigdy nie pope³ni³a ciê¿kiego grzechu, karmelita do-
szed³ do wniosku, ¿e Œwiêta w m³odoœci popad³a w...
„acediê”. „Acedia” to pojêcie zapomniane ju¿ w Koœciele
Zachodnim, natomiast ¿ywe do dziœ w duchowoœci Ko-
œcio³a Wschodniego. Cz³owiek dotkniêty „acedi¹” mo¿e
„podejmowaæ szerok¹ dzia³alnoœæ na rzecz innych, ale
nie liczy w tym na wielkie obietnice Boga, poddaje siê
rozlicznym impulsom swej zmys³owoœci, zwykle bardzo
subtelnej, ma w tym wszystkim k³opoty z pos³uszeñ-
stwem, (…) jednoczeœnie jest przenikniêty smutkiem,
swoist¹ melancholi¹ depresyjn¹”. Zdaniem o. W. Ciaka,
œw. Teresa równie¿ popad³a w „acediê” mniej wiêcej na
pó³tora roku – miêdzy 27. a 28. rokiem ¿ycia. „Najstra-
szniejszym oszustwem, które demon zdo³a³ wmówiæ mi

pod pozorem pokory – wspomina Teresa – by³o to, ¿e
zaczê³am siê obawiaæ praktykowania modlitwy myœlnej”.
Zrezygnowa³a z niej ca³kowicie. ¯y³a w klasztorze, wy-
pe³niaj¹c tylko zewnêtrzne, obowi¹zkowe praktyki reli-
gijne (wspólne modlitwy, nabo¿eñstwa itp.). ”Tak oszu-
kiwa³am innych ludzi, poniewa¿ na zewn¹trz zachowy-
wa³am pozory dobra” – dodaje Œwiêta. Uczy³a wtedy in-
nych modlitwy, dba³a o dobro materialne klasztoru, uni-
ka³a konfliktów, zdoby³a zaufanie prze³o¿onych i robi³a,
co chcia³a. ”W œwietle »acedii« nie dziwi [póŸniejsze –
D.Ch.–L.] podkreœlanie przez Teresê swojej grzesznoœci i
zarazem mi³osierdzia Bo¿ego” – wyjaœnia o. W. Ciak. Jed-
nak z czasem uœwiadomi³a sobie swój grzech, wróci³a do
modlitwy myœlnej, odnowi³a ¿yw¹ wiêŸ z Bogiem i
wkrótce uwolni³a siê od pokusy ”acedii”.

Ukryte zagro¿enie 
wspó³czesnoœci

Zdaniem o. W. Ciaka, przywo³uj¹cego opinie innych ba-
daczy problemu, ”acedia” stanowi realne zagro¿enie tak-
¿e obecnie. Wed³ug Marka Horodniczego ”acedi¹” prze-
nikniêta jest wspó³czesna muzyka rockowa, która ma ju¿
swoich tragicznych mêczenników (Hendrix, Joplin, Mor-
rison; w Polsce – Tomasz Beksiñski). W opinii innych
”acedia” jest g³ówn¹ zasad¹ postmodernizmu, który opie-
ra siê na niej i z niej wyp³ywa. ”»Acedia« dotyka nie tylko
poszczególne osoby czy nurty w kulturze, ale dotyka ca-
³e spo³eczeñstwa, dosiêga naszych spo³ecznoœci, wspól-
not zakonnych, naszych rodzin i nas samych” – ostrzega
o. W. Ciak. Zagro¿enie jest tym wiêksze, gdy¿ nieuœwia-
domione i niezbadane. ”¯adna dziedzina ludzkiej wiedzy
szczegó³owej nie jest w stanie zmierzyæ siê z fenomenem
»acedii«, który ogarnia cz³owieka jako ca³oœæ w sensie je-
go cia³a, duszy i ducha, lecz równie¿ ogarnia ca³e etapy
rozwoju psychicznego i duchowego” – zauwa¿a jezuita
Stanis³aw £ucarz (”Fronda” 42,141).

Ksiêga prawdy
Jednak, jak pokazuje przyk³ad œw. Teresy, z „acedii” mo¿-
na siê wyzwoliæ. Dlatego lektura jej duchowej autobiogra-
fii mo¿e stanowiæ skuteczn¹ pomoc w walce z wp³ywem
demonów na nasze ¿ycie. „Ksiêgê mojego ¿ycia” ocenia³o
bardzo wysoko wielu nieprzeciêtnych czytelników. „Jest to
ksi¹¿ka najg³êbsza, najbardziej przenikliwa, jak ¿adna inna
w literaturze europejskiej” – pisa³ Azorín. Edyta Stein (filo-
zof i ¯ydówka) po przeczytaniu – przypadkowo – frag-
mentów „Ksiêgi” zawo³a³a: „Tu jest prawda!” i to sk³oni³o
j¹ do g³êbszych studiów, a w efekcie doprowadzi³o do
wiary katolickiej. Jan Pawe³ II podczas pobytu w Hiszpa-
nii w 1982 roku wyzna³ w Alba de Tormes: „Nie mo¿ecie
sobie wyobraziæ, z jakim podziwem i czu³oœci¹ podchodzê
do aspektu ludzkiego, jêzykowego, kulturalnego oraz reli-
gijnego ¿ycia i dzie³a œw. Teresy od Jezusa. Ona, wraz ze
œw. Janem od Krzy¿a, by³a dla mnie mistrzyni¹, natchnie-
niem i przewodniczk¹ po drogach ¿ycia duchowego. U
niej znajdowa³em zawsze zachêtê do umocnienia i zacho-
wania mojej wolnoœci wewnêtrznej dla Boga i dla sprawy
godnoœci cz³owieka”. S³owami Ojca Œwiêtego, wypowie-
dzianymi przy tej samej okazji, o. Ciak zachêca³ te¿ wszy-
stkich do lektury. Danuta Chodera–Lewandowicz

Verba Sacra i lektury Jana Paw³a II
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AAula koncertowa
•• Filharmonia Poznañska obchodzi 60. urodziny – pod

których znakiem ma przebiegaæ ca³y sezon
2007/2008. Rozpocz¹³ siê on nieoficjalnie poza Po-
znaniem, w tym tak¿e wystêpem w stolicy. Dyrekto-
ra Wojciecha Nentwiga wspar³ mianowany szef orkie-
stry, prof. Marek Pijarowski, znany w kraju i za grani-
c¹ dyrygent i pedagog. Koncert inauguracyjny w Auli
UAM (5. X 2007) poprowadzi³ z widocznym zaanga-
¿owaniem, udzielaj¹cym siê te¿ muzykom. Zaprezen-
towa³ bardzo osobist¹ i emocjonaln¹ interpretacjê
s³ynnej V Symfonii Czajkowskiego. Uzyska³ owacjê
publicznoœci i prezent od filharmoników w postaci...
batuty, któr¹ ma ich poprowadziæ do sukcesów.
Podoba³ siê te¿ solista pierwszego wieczoru, Kornel
Wolak, m³ody, niezwykle utalentowany polski klarne-
cista, wykszta³cony w Poznaniu, pobieraj¹cy jeszcze
nauki za oceanem. Piêknie zagra³ Koncert B–dur Ka-
rola Kurpiñskiego. Na pocz¹tku zaœ przypomnieliœmy
sobie, powsta³e równe 60 lat temu, Concerto grosso
w dawnym stylu, jako opus nr 1 Andrzeja Koszew-
skiego, póŸniej – s³awnego na œwiecie twórcy muzy-
ki chóralnej.

•• 12. X okolicznoœciowy wieczór, zwi¹zany z powsta-
niem 75 lat temu w Poznaniu Towarzystwa Chrystu-
sowego dla duszpasterstwa Polonii Zagranicznej i
60–leciem istnienia... Piekarni Adama Nowaka, zna-
nego mecenasa muzyki, poprowadzi³o a¿ dwoje dy-
rygentów. Z Ann¹ Mróz – japoñska pianistka Yoshie
Kawamura zagra³a Andante spianato i Poloneza
Es–dur Chopina, a Bartosz Woroch – Koncert skrzyp-
cowy fis–moll Wieniawskiego. Natomiast Stefan Stuli-
grosz – z solistami: Gra¿yn¹ Fliciñsk¹–Panfil, Katarzy-
n¹ Ho³ysz, Tomaszem Krzysic¹ i Jaros³awem Brêkiem
oraz z Chórem ”Poznañskich S³owików” i orkiestr¹
filharmoników – wykona³ Mszê D–dur Ignaza Pleye-
la, potê¿ne rozmiarami dzie³o liturgiczne austriackie-
go kompozytora z prze³omu XVIII i XIX wieku. 

•• Nastêpnego dnia (13. X) po po³udniu pierwsza czêœæ
tego programu wype³ni³a inauguracjê 30. sezonu „Pro
Sinfoniki”, nadal jedynego w Polsce na tê skalê m³o-
dzie¿owego ruchu mi³oœników muzyki, za³o¿onego i
prowadzonego dot¹d przez Alojzego Andrzeja £ucza-
ka. Wieczorem zaœ pe³en zestaw utworów zabrzmia³ je-
szcze raz – dla s³uchaczy 380. Koncertu Poznañskiego.

•• Ju¿ po raz trzynasty (15. X), na zaproszenie rektora,
przede wszystkim spo³ecznoœæ uniwersytecka mia³a
okazjê kontaktu z wielk¹ sztuk¹ muzyczn¹. W tym
cenionym cyklu wyst¹pi³a pianistka Tatiana Shebano-
va. Tym razem skupi³a siê wy³¹cznie na Chopinie. Od
poœmiertnego nokturnu, przez Impromptu–Fantaisie,
piêæ walców i Poloneza fis–moll, do kompletu czte-
rech ballad – korony wieczoru, znakomicie zagra-
nych na fortepianie Bluethnera, specjalnie na ten re-
cital jej dostarczonym. Za w pe³ni zas³u¿on¹, d³ug¹ i
¿arliw¹ owacjê artystka odwdziêczy³a siê jeszcze
dwoma bisami: Etiud¹ f–moll i Tañcami szkockimi. 

•• Omal dok³adnie przed 60. laty (29. X 1947 r.) w Au-
li Uniwersyteckiej odby³ siê – pierwszy po II wojnie
œwiatowej – wystêp orkiestry zagranicznej. By³a to
Filharmonia Narodowa z Pragi pod batut¹ s³awnego
dyrygenta Rafaela Kubelika. Ten fakt postanowiono

przypomnieæ zaproszeniem do Poznania (19. X br.)
obecnego szefa praskiej orkiestry – Zdenka Macala,
Czecha z amerykañskim paszportem, artysty z
ogromnym dorobkiem i doœwiadczeniem kapelmi-
strzowskim. Da³ temu dowód spor¹ porcj¹ swej na-
rodowej muzyki, bardzo dobrze zagranej przez na-
szych filharmoników: dwoma poematami Bedricha
Smetany z cyklu „Moja ojczyzna” – „Wyszehrad” i
„We³tawa” oraz mniej znan¹ VII Symfoni¹ Antonina
Dworzaka i wyklaskanym na bis jednym z jego Tañ-
ców s³owiañskich.

•• W cyklu niedzielnych koncertów rodzinnych (21. X)
œpiewa³ i opowiada³ o swym ¿yciu artystycznym (tak-
¿e o malarstwie) i podró¿ach – Wies³aw Ochman,
najs³awniejszy po wojnie polski tenor, obchodz¹cy
w³aœnie 70. urodziny. Nie mog³o przy tej okazji nie
zabrzmieæ z sali „Sto lat!”.

•• Pó³ pi¹tkowego (26. X) wieczoru filharmonicy prze-
znaczyli swemu patronowi Tadeuszowi Szeligow-
skiemu. Us³yszeliœmy: Uwerturê komediow¹, Noc-
turn na orkiestrê i Cztery tañce polskie, utwory po-
wsta³e w latach 40. i 50. poprzedniego stulecia, a do-
piero niedawno utrwalone (te¿ przez nasz¹ orkie-
strê) na p³ycie. Po przerwie natomiast wyobraŸni¹
s³uchaczy zaw³adnê³a muzyka do „Snu nocy letniej”
Felixa Mendelssohna–Bartholdy'ego, rzadko wyko-
nywana w ca³oœci – z szekspirowskim tekstem (Jan
Nowicki), solistkami (Joanna Paczkowska i Aleksan-
dra Gudzio), chórem dziewczêcym „Skowronki” z
Centrum Kultury Zamek, znakomicie przygotowa-
nym przez Alicjê Szelugê i Benignê Jaskulsk¹ oraz
orkiestrê filharmoniczn¹. Dyrygowa³ Mariusz Smolij,
artysta urodzony i wykszta³cony (jako skrzypek) na
Œl¹sku, od 1983 r. rozwijaj¹cy i doskonal¹cy swój ta-
lent – g³ównie jako dyrygent – w USA i Europie Za-
chodniej. Parê lat temu, dwa niepe³ne sezony, szefo-
wa³ Filharmonii Wroc³awskiej.

•• 28. X kolejny koncert Orkiestry „Amadeus” Agnieszki
Duczmal zamyka³ obchody 30. lat wspó³pracy zespo-
³u z Polskim Radiem i otwiera³ 40. sezon jego istnie-
nia. Okolicznoœciowy coctail muzyczny pt. „Slalo-
mem przez wieki”, utworów od Bacha do Piazzolli,
zagrany przez solistów: skrzypków Jaros³awa ̄ o³nier-
czyka i Bogdana Kapa³ê, altowiolistê Miros³awa Boc-
ka, wiolonczelistkê Karolinê Jaroszewsk¹ i gitarzystê
Krzysztofa Meisingera oraz towarzysz¹c¹ im orkiestrê,
sprawi³ zebranym wiele przyjemnoœci. Wyklaskali a¿
dwa efektowne bisy.  

•• W innym, aczkolwiek szczególnym nastroju, prze-
bieg³ filharmoniczny pi¹tek w Dzieñ Zaduszny (2. XI)
z „Requiem” Mozarta. Ile ju¿ razy z tej estrady Stefan
Stuligrosz prezentowa³ to arcydzie³o, zawsze od no-
wa wywo³uj¹c zadumê i podziw. Poprzedzone do-
skonale wywa¿onym s³owem Micha³a Szanieckiego,
znów wybrzmia³o pe³ni¹ prostoty i nadziemskiej
wielkoœci zarazem. Ze „S³owikami” i orkiestr¹ FP za-
œpiewa³ kwartet m³odych solistów: Anna Karasiñska,
Katarzyna Ho³ysz, Leszek Œwidziñski i Sebastian
Szumski. Poruszeni s³uchacze d³ugo dziêkowali wy-
konawcom, a nade wszystko prof. Stuligroszowi za
ten wieczór. (rp)
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Podsumowanie Akademickich Mistrzostw Wielko-
polski oraz wrêczenie stypendiów Kompanii Piwo-
warskiej dla dziesiêciu najlepszych studentów 

sportowców w roku akademickim 2006/2007 odby³o siê
w koñcu paŸdziernika, w Klubie SQ.

Uniwersytet wystêpuj¹cy jako obroñca tytu³u Akade-
mickiego Mistrza Wielkopolski oraz g³ówny faworyt tych
zmagañ znów nie pozostawi³ rywalom z³udzeñ. 

W roku akademickim 2006/2007 w ramach Akademic-
kich Mistrzostw Wielkopolski odby³o siê 95 imprez w 54.
dyscyplinach sportowych. Wziê³y w nich udzia³ rzesze
studentów z 27. spoœród 29. szkó³ wy¿szych z ca³ej Wiel-
kopolski (Gniezno, Kalisz, Konin, Leszno, Pi³a) zrzeszo-
nych w Akademickim Zwi¹zku Sportowym. Najwiêksz¹
popularnoœci¹ cieszy³y siê, podobnie jak w roku ubie-
g³ym, zawody p³ywackie oraz rozgrywki w futsalu – pi³-
ce no¿nej halowej. W Lidze Miêdzyuczelnianej wziê³o
udzia³ 20 zespo³ów, a w turniejach IM Rektorów: Wy¿szej
Szko³y Nauk Humanistycznych i Dziennikarstwa – 10 ze-
spo³ów, GnieŸnieñskiej Wy¿szej Szko³y Humanistycz-
no–Mened¿erskiej „Milenium” – 8 zespo³ów oraz w Mi-
strzostwach Studentów I Lat – 15 zespo³ów, jak relacjo-
nuje Katarzyna Bindek, sekretarz AZS oraz koordynator
rywalizacji w ramach Akademickich Mistrzostw Wielko-
polski.

Akademickie Mistrzostwa Wielkopolski 
w liczbach:
1400,5 – tyle punktów wywalczy³ Mistrz Akademickich

Mistrzostw Wielkopolski – UAM w klasyfikacji koñco-
wej

90,5 – tyle wynosi ró¿nica punktów pomiêdzy zwyciêz-
c¹ Mistrzostw – UAM, a uczelni¹ zajmuj¹c¹ drugie
miejsce – Politechnik¹ Poznañsk¹

54 – w tylu konkurencjach toczy³a siê rywalizacja
53 – w tylu konkurencjach uniwersyteccy sportowcy wy-

walczyli punkty 

47 – tyle razy reprezentanci UAM znaleŸli siê w pierw-
szej „3.” klasyfikacji generalnej AMW

27 – tyle uczelni wziê³o udzia³ w AMW w sezonie
2006/2007

25 – tyle razy zawodnicy zdobyli miejsce pierwsze –
zwyciê¿yli w konkurencjach

14 – tyle punktów zdoby³a ostatnia w klasyfikacji uczel-
nia – Wy¿sza Szko³a Marketingu i Zarz¹dzania w Le-
sznie.

Ostateczna klasyfikacja 
Akademickich Mistrzostw Wielkopolski 
w roku akademickim 2006/2007:

1. Uniwersytet im. Adama Mickiewicza – 1400,5 pkt
2. Politechnika Poznañska – 1311,0 pkt
3. Wy¿sza Szko³a Pedagogiki i Administracji – 1141,5 pkt
4. Wy¿sza Szko³a Nauk Humanistycznych i Dziennikar-

stwa – 1107,5 pkt
5. Akademia Ekonomiczna – 940,5 pkt.

Stypendia dla najlepszych

Studenci walcz¹ nie tylko o tytu³ Akademickiego Mistrza
Wielkopolski czy Puchar Prezesa AZS. W grê wchodz¹
te¿ ca³kiem spore pieni¹dze – stypendia sportowe przy-
znawane na swojej uczelni, jak te¿ ufundowane przez
Kompaniê Piwowarsk¹, która od lat wspiera polski sport.
Po raz kolejny Kompania Piwowarska objê³a swoim pa-
tronatem Akademickie Mistrzostwa Wielkopolski oraz
ufundowa³a stypendia dla 10. najlepszych sportowców.
Spoœród studentów UAM stypendia Kompanii Piwowar-
skiej otrzymali:

£ukasz Grabowski – siatkówka mê¿czyzn
Katarzyna Hensler – streetbasket kobiet

Ró¿a Wachowska

Od dwóch zwyciêstw i jednej pora¿ki rozpoczêli
nowy sezon siatkarze AZS UAM. W inauguracyj-
nym meczu ulegli na wyjeŸdzie Akademikom z

Zielonej Góry (2:3), prowadz¹c wczeœniej 2:0. II trener
Andrzej Koziñski zauwa¿a, ¿e mecz mo¿na by³o wygraæ,
jednak na wyniku zawa¿y³a zbyt du¿a liczba b³êdów w
podstawowych elementach gry. Pewnym usprawiedli-
wieniem mo¿e byæ fakt, ¿e zielonogórski zespó³ wzmoc-
ni³ siê przed sezonem, a poznaniacy po solidnie przepra-
cowanych obozach kondycyjnych ci¹gle próbuj¹ pouk³a-
daæ grê. Warto zauwa¿yæ, ¿e po dwóch latach rozbratu z
siatkówk¹ do zespo³u powróci³ rozgrywaj¹cy (student III
roku prawa) Kamil Pelik – g³ówny re¿yser gry. Natomiast
do Cuprum Lubin odszed³ Bartek Wojnowski, z powo-
dów zawodowych z gr¹ po¿egnali siê równie¿ Maciej
B¹k i Mateusz Konieczny. 

Druga ods³ona wypad³a zdecydowanie lepiej, tym ra-
zem nasi siatkarze pokonali w Sulechowie tamtejszy
Orion (3:2). Dopiero trzecia kolejka odby³a siê w sali
przy ulicy M³yñskiej. Jak zawsze, dobrze dysponowani na
w³asnym parkiecie, zawodnicy AZS UAM nie dali szans
zespo³owi KGHM Metraco PWSZ Ikar Legnica (3:1). Go-

œcie zostali du¿o wczeœniej rozszyfrowani taktycznie, tre-
ner Damian Lisiecki przestrzega³, ¿e zespó³ ten znany jest
z poprzedniego sezonu z poprawnie wykonywanych
„podwójnych krótkich”, ale przy dobrej organizacji gry
stosunkowo ³atwo blokuje siê te akcje. Œwiadomi umie-
jêtnoœci goœci, siatkarze UAM wziêli sobie do serca wska-
zówki obu trenerów i tylko w pierwszym secie (ku zdzi-
wieniu kibiców) minimalnie ulegli rywalom. Kolejne trzy
sety to popisowa gra w zagrywce i ataku Wojciecha Ma³-
ki, poprawna gra w bloku dwóch œrodkowych – £ukasza
Grabowskiego i Lecha Karolkiewicza. W kluczowych
momentach nie zawodzi³ ponadto najbardziej doœwiad-
czony w naszym zespole, graj¹cy trener Damian Lisiecki.
Do walki zagrzewali zreszt¹ zawodników JM Rektor,
prof. Stanis³aw Lorenc i kanclerz W³odzimierz P³otko-
wiak. 

Kibicom siatkówki ju¿ teraz przypominamy, ¿e na-
stêpny mecz na w³asnym parkiecie siatkarze UAM roze-
graj¹ 17 listopada o godzinie 18, a przeciwnikiem bêdzie
lokalny rywal Joker Pi³a. Ju¿ dziœ gor¹co zapraszamy!

Marcin Piechocki
wspó³praca Adam Barabasz

Nowi – starzy mistrzowie

Ruszy³a II Liga
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•• Na pocz¹tku gratulujemy br¹zowego medalu 
Mistrzostw Œwiata! „Po drodze” wyeliminowa³aœ
m.in. mistrzyniê Europy – Ekaterinê Fedorkow¹ 
czy mistrzyniê olimpijsk¹ – Mariel Zagunis, 
która z walk o br¹z by³a najtrudniejsza?

– Zdecydowanie z Amerykank¹. Walka toczy³a siê do
ostatniego trafienia i ka¿da z nas stara³a siê przechytrzyæ
drug¹, prawdziwa gra nerwów i rozgrywka o wychwyce-
nie minimalnych b³êdów. Skoñczy³a siê wynikiem 15:14. 

•• W pó³finale przegra³aœ z póŸniejsz¹ mistrzyni¹
œwiata Jelen¹ Nieczajew¹ – kiedy najbli¿sza okazja
do rewan¿u?

– W lutym mam pierwszy start w Pucharze Œwiata w
trwaj¹cych do koñca marca kwalifikacjach. Z pewnoœci¹
na jednym z szeœciu turniejów kwalifikacyjnych spotkam
siê z Jelen¹. 

•• To Twój najcenniejszy medal w karierze?
– Tak, wczeœniej zdobywa³am ju¿ medale Mistrzostw

Europy i Uniwersjady, ale z Mistrzostw Œwiata medalu je-
szcze nie mia³am. 

•• Pozosta³ niedosyt po dru¿ynowym wystêpie,
gdzie nie uda³o siê wywalczyæ medalu, a ostatecznie
wywalczy³yœcie szóste miejsce?

– Niedosyt to ma³o powiedziane. Doskonale wiemy,
¿e staæ nas na wiêcej. Dwa lata i rok temu by³yœmy
czwarte na Mistrzostwach Œwiata i liczy³yœmy w tym ro-
ku na lepszy wynik. Mam nadziejê, ¿e bêdziemy mia³y
okazjê odbiæ siê na Igrzyskach. 

•• Poza medalem wywalczy³aœ te¿ kolejne wa¿ne
punkty w kwalifikacjach olimpijskich – mo¿emy byæ
spokojni o Twój start na Igrzyskach Olimpijskich w
Pekinie?

– Ja ju¿ bêdê spaæ spokojnie, choæ do koñca kwalifi-
kacji zosta³o sporo czasu i wiele startów. Jestem jednak
pewna, ¿e okres przygotowawczy do tych turniejów
przepracujê równie solidnie jak do Mistrzostw, powin-
nam wiêc byæ w dobrej formie i poprawiæ lokatê na li-
œcie œwiatowej. 

•• Jak radzisz sobie ze stresem przed walk¹?
– To moja s³odka tajemnica (œmiech), szczerze, to

mam swój rytua³ rozgrzewkowy. Moja rozgrzewka, przy-
najmniej na Mistrzostwach, trwa³a dwie godziny. To wy-
starczaj¹co du¿o czasu, ¿eby opanowaæ nerwy i skupiæ
siê na tym, ¿e wszystkie elementy wychodz¹ dobrze, za-
panowaæ nad cia³em. Stres sam mija, gdy pierwsza akcja
siê rozpoczyna. 
•• Dlaczego zdecydowa³aœ siê na zmianê floretu na
szablê?

– We florecie nie by³am najlepsz¹ tylko kolejn¹ zawo-
dniczk¹. Liczy³am siê na planszy, ale nie by³am wystar-
czaj¹co silna, ¿eby zakwalifikowaæ siê na imprezy mi-
strzowskie. Kadra floretu to od lat te same zawodniczki
– zreszt¹ obecne mistrzynie œwiata w dru¿ynie. Zmiana
broni to by³ krok do przodu, poza tym szabla bardziej pa-
suje do mojego temperamentu.

•• Jesteœ m.in. mistrzyni¹ Polski, br¹zow¹ medalist-

k¹ Mistrzostw Œwiata, ale te¿ i studentk¹ Uniwersy-
tetu, jak ³¹czysz treningi ze studiami?

– Szczerze powiem, ¿e przez ostatnie dwa sezony nie
najlepiej. W sporcie wyczynowym nie ma ulg. Zawo-
dniczki trenuj¹ powy¿ej 200 dni w roku na zgrupowa-
niach, do tego dochodz¹ starty w Pucharach Œwiata i za-
wodach rangi mistrzowskiej. W tak wa¿nym okresie jak
przygotowanie do Igrzysk, czyli w koñcowej fazie Olim-
piady, postawi³am na sport – jak widaæ przynosi to efek-
ty, kosztem, niestety, studiów, które nie ukrywam s¹ obe-
cnie na bocznym torze. „Szamarzewo” odwiedzam rzad-
ko i mijam siê z prowadz¹cymi. Potem mnie nie ma, a
ka¿dy student wie, ¿e nieobecny nie ma g³osu. Nie jest
wiêc ³atwo. Ca³e szczêœcie w³adze uczelni s¹ bardzo po-
mocne, dlatego jeszcze jestem studentk¹ UAM. 

•• Dlaczego akurat ten kierunek studiów i dlaczego
akurat poznañski Uniwersytet?

– Jestem rodowit¹ poznaniank¹ i po dwuletnim poby-
cie w Warszawie nie wyobra¿a³am sobie studiów w innym
mieœcie jak Poznañ. Idea studiowania psychologii by³a dla
mnie kolejnym krokiem w rozwoju jako sportowca. 
Ka¿dy, kto ma ze sportem wyczynowym do czynienia,
wie, ¿e na najwy¿szym poziomie, oprócz umiejêtnoœci
technicznych i przygotowania fizycznego, kluczowe jest
przygotowanie psychiczne. Traktujê wiêc studia przede
wszystkim jako rozwój siebie jako sportowca. 

•• Czy mo¿esz liczyæ na pomoc uczelni w godzeniu
nauki z uprawianiem sportu, na wyrozumia³oœæ profe-
sorów?

– Ju¿ teraz bardzo pomaga mi indywidualny tok stu-
diów. Nie ka¿dy na drugim roku otrzymuje tak¹ szansê 
i za to jestem wdziêczna. Z drugiej strony, studiowanie
samemu to czasami trudniejsze wyzwanie ni¿ przygoto-
wanie do imprezy mistrzowskiej. 

•• Co czeka Ciê w najbli¿szym czasie w sporcie, 
a co na uczelni?

– W sporcie dwa tygodnie odpoczynku. Na uczelni
bêdê stara³a siê umówiæ na zaleg³e egzaminy. 

•• Kiedy nie masz treningu, nie jesteœ na zawodach,
nie uczysz siê, to jak spêdzasz wolny czas?

– Zazwyczaj œpiê. Chodzê do kina lub ogl¹dam filmy
na DVD. Staram siê byæ na bie¿¹co z repertuarem, tak
odpoczywam. 

•• Ka¿de zawody obfituj¹ nie tylko w niezapomniane
wydarzenia sportowe, ale i w te tzw. pozasportowe,
które z nich szczególnie utkwi³y Ci w pamiêci?

– Z ka¿dych zawodów przywo¿ê nowe doœwiadcze-
nia, zwiedzam nowe miejsca i poznajê nowych ludzi. 
W tym roku w Hanoi polscy studenci, bêd¹cy na wymia-
nie, zabrali mnie na przeja¿d¿kê skuterem po ulicach
wietnamskiej stolicy w godzinach szczytu. Polecam 
ludziom o silnych nerwach. 

•• Czego ci ¿yczyæ?
– Medalu na Igrzyskach. 

Dziêkujê za rozmowê
Ró¿a Wachowska

Dziewczyna na medal!
Sportowiec 2006 roku na Uniwersytecie, Najlepszy Sportowiec Miasta Poznania 2006 roku,
aktualna mistrzyni Polski, studentka Uniwersytetu, Bogna JóŸwiak 28 wrzeœnia podczas 
Mistrzostw Œwiata w Sankt Petersburgu wywalczy³a br¹zowy medal.
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UAM 
w kosmosie

4paŸdziernika 1957 roku o godzinie 19.28 czasu
Greenwich z kosmodromu Bajkonur w Zwi¹zku
Radzieckim wystrzelony zosta³ pierwszy sztuczny

satelita Ziemi – Sputnik. To wydarzenie zapocz¹tkowa-
³o Erê Kosmiczn¹ w dziejach ludzkoœci. 

14 listopada br. w Audytorium Maximum odby³a siê
konferencja zatytu³owana ”Polska w kosmosie”. Orga-
nizatorami byli Wydzia³ Fizyki i Obserwatorium Astro-
nomiczne Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. Roz-
poczêto wyk³adem otwartym zatytu³owanym ”50 lat Ery
Kosmicznej, od Sputnika 1 do za³ogowej misji na Mar-
sa”. Profesor Edwin Wnuk, dyrektor Obserwatorium
Astronomicznego i genera³ Miros³aw Hermaszewski,
pierwszy i zarazem jedyny polski kosmonauta, przypo-
mnieli zgromadzonej w auli m³odzie¿y historiê podbo-
ju kosmosu. Genera³ Hermaszewski opowiedzia³ o
swoim locie w kosmos 27 czerwca 1978 roku. Wystar-
towa³ wraz z Piotrem Klimukiem z kosmodromu Bajko-
nur. Po dwóch dniach kosmonauci po³¹czyli siê ze sta-
cj¹ orbitaln¹ SALUT–6 i przeprowadzali tam zaplanowa-
ny projekt naukowy. L¹dowanie nast¹pi³o 5 lipca w ste-
pach Kazachstanu. Lot Miros³awa Hermaszewskiego
trwa³ 8 dni i w tym czasie kosmonauci dokonali 126
okr¹¿eñ Ziemi. 

Reasumuj¹c genera³ Hermaszewski powiedzia³, ¿e
wszyscy jesteœmy kosmonautami, poniewa¿ Ziemia nie-
ustannie porusza siê w kosmosie. Jej widok jest naj-
piêkniejszym doznaniem, jakie dane mu by³o prze¿yæ. 

O polskiej aktywnoœci kosmicznej oraz udziale na-
szego kraju w europejskim programie kosmicznym
opowiedzieli profesorowie z warszawskiego Centrum
Badañ Kosmicznych PAN. Nowe trendy w napêdach
kosmicznych przedstawi³ prof. dr hab. Piotr Wolañski,
œwiatowej s³awy specjalista od napêdów rakietowych, a
o znaczeniu za³ogowych eksploracji przestrzeni ko-
smicznej opowiedzia³ genera³ Miros³aw Hermaszewski.
Konferencjê zakoñczy³ dr Jakub Ryzenko z Polskiego
Biura do Spraw Przestrzeni Kosmicznej wyk³adem zaty-
tu³owanym ”Kosmos przydatny na co dzieñ – rzut oka
na przysz³oœæ”. 

Marta Dzionek, Magdalena Zió³ek

GISday
Miêdzynarodowy Dzieñ Systemów Informacji Geo-

graficznej obchodzony jest corocznie i odbywa siê
podczas Tygodnia Œwiadomoœci Geograficznej. Celem
Dnia GIS–u jest uœwiadomienie m³odym ludziom zna-
czenia systemów informacji geograficznej w ró¿nych
dziedzinach nauki, technologii informacyjnej a tak¿e
dzia³añ administracyjno–spo³ecznych i gospodarczych. 

Na Wydziale Nauk Geograficznych i Geologicznych
UAM Dzieñ Systemów Informacji Geograficznej obcho-
dzony jest od 2002 roku. Organizowane s¹ sesje refera-
towe oraz liczne pokazy multimedialne. Na stanowi-
skach komputerowych demonstrowane s¹ mo¿liwoœci
programów komputerowych z zakresu Systemów Infor-
macji Geograficznej.

14 listopada br. w ramach Miêdzynarodowego Dnia
Systemów Informacji Geograficznej na Wydziale Nauk
Geograficznych i Geologicznych odby³y siê dwie sesje
referatowe „GIS dla ka¿dego” oraz „GIS w praktyce”
oraz cykl warsztatów tematycznych. Organizatorami ob-
chodów GISday na UAM by³a Sekcja Geoinformacji Stu-
denckiego Ko³a Naukowego Geografów im. Stanis³awa
Paw³owskiego oraz Wydzia³ Nauk Geograficznych i Ge-

ologicznych. O tajnikach GIS–u opowiadali wyk³adow-
cy z Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza oraz z Poli-
techniki Poznañskiej. Podczas wyk³adów i warsztatów
uczestnicy mogli zapoznaæ siê ze stosunkowo now¹
dziedzin¹ wiedzy, jak¹ jest geoinformacja oraz poznaæ
jej zastosowanie w praktyce. Marta Dzionek
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Od kiedy jestem w rodzinie mojego mê¿a, 1 listopada
uczestniczê w rytuale odwiedzania grobów na Cmenta-
rzu Junikowskim. Wczeœniej – nie zna³am tego cmenta-
rza – moja rodzina upatrzy³a sobie inne odleg³e miejsca
na pochówek swoich bliskich. I gdy tak idziemy cmentar-
nymi alejkami, mama mojego mê¿a – moja teœciowa –
zawsze tak obiera drogê, by zapaliæ znicz na grobie
swojego pierwszego szefa i mentora, profesora Uniwersy-
tetu. Co roku czynnoœci tej towarzysz¹ opowieœci, które
sk³adaj¹ siê na obraz cz³owieka, którego nie zna³am, 
a jednak wiem o jego ¿yciu. Bardzo lubiê ten moment!
Pal¹ce siê znicze, odœwiêtnie ubrani ludzie, œpiewy do-
chodz¹ce z g³ównych arterii cmentarza. Jest w tym jakaœ
tajemnica, która pozwala nam wierzyæ, ¿e jak mówi
„Kolêda dla nieobecnych”, ci co odeszli, s¹ z nami, choæ
w innej postaci. Opowieœci mojej teœciowej pokazuj¹, jak
wielk¹ si³ê sprawcz¹ ma pamiêæ o cz³owieku. 

Ten w³aœnie obraz jako pierwszy przyszed³ mi do g³o-
wy, gdy poproszono mnie o napisanie tekstu o Wszyst-
kich Œwiêtych. Zaraz nastêpnego dnia, w Zaduszki, uda-
³am siê z mê¿em na spacer alejkami Cmentarza So³ac-
kiego. Maj¹c w rêce przewodnik z jednej z poznañskich
gazet udaliœmy siê na poszukiwanie grobów uniwersy-
teckich uczonych. Nie by³o ³atwo. Przewodnik – wbrew
swojej nazwie – myli³ tropy. Wiele razy przechodziliœmy
tymi samymi œcie¿kami. Rozk³adaliœmy bezradnie rêce,
szukaj¹c topograficznych wskazówek zamieszczonych 
w gazecie. Gdzie ta kaplica, gdzie tuje, za którymi trze-
ba skrêciæ w prawo? Nie wszystkie groby uda³o nam siê
znaleŸæ. 

Przemierzaliœmy Alejê Profesorsk¹ – na niewielu po-
mnikach znajdowa³a siê adnotacja o stopniach nauko-
wych, czêœciej nie by³o nic poza imieniem, nazwiskiem,
datami ¿ycia i œmierci. Byliœmy trochê zagubieni, mimo
¿e studia i nasze ¿ycie zawodowe w pewnym stopniu
zwi¹za³o nas z uczelni¹, o ludziach, którzy zostali tutaj
pochowani, nie wiedzieliœmy nic. Na koñcu alejki znale-
Ÿliœmy pomnik Janusza Pajewskiego. Byliœmy zdziwieni
lapidarnym napisem Profesor historii. To tak niewiele –
pomyœleliœmy – by opisaæ d³ugie, prawie 100–letnie ¿ycie
profesora. Na grobie Jana Soko³owskiego przysiad³ zafra-
sowany Chrystus. To w³aœnie ta rzeŸba przyku³a nasz¹
uwagê. Dopiero w domu sprawdziliœmy, ¿e profesor by³
wybitnym ornitologiem, popularyzatorem wiedzy o pta-
kach i absolwentem biologii Uniwersytetu Poznañskiego. 

Wracaj¹c z cmentarza zerknêliœmy jeszcze raz na
groby. Urzek³o nas œwiat³o pal¹cych siê zniczy. Na gro-
bach tych wszystkich zas³u¿onych ludzi p³onê³y œwieczki
nie dlatego, ¿e byli wybitnymi naukowcami, ale dlatego,
¿e zapisali siê w pamiêci swoich bliskich. – Popatrz 
– powiedzia³ mój m¹¿, ulegaj¹c magii chwili – gdyby-
œmy teraz byli przy grobie Einsteina, nie zapalilibyœmy
œwieczki, popatrzylibyœmy i poszli. Jak zwykle mój m¹¿
fizyk mia³ racjê. 

Magdalena Zió³ek

Kolêda
dla nieobecnych
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